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V květnu nás čekají další události a akce, 
na kterých budeme mít příležitost se 
společně potkat a probrat témata, kte-
rá vás zajímají. Pozvánky na tyto akce 
naleznete na nadcházejících stránkách 
tohoto měsíčníku. Pokud máte na srdci 
téma, které byste se mnou rádi probrali, 
jsem vám každý den k dispozici na radni-
ci, je možné mě kontaktovat telefonicky, 
nebo e-mailem. Ráda vám budu věnovat 
čas a proberu s vámi vše, co považuje-
te v rámci našeho města za podstatné  
a důležité, jsem tu pro vás.

Na závěr bych ještě velmi ráda poděko-
vala všem, kteří se zapojili do dubnové 
akce „Ukliďme naše Úvaly“. Ať už jste si 
udělali čas na začátku dubna, nebo vám 
to prostě není jedno a ohýbáte se pro 
odhozené odpadky v průběhu celého 
roku, patří vám velký dík, protože zejmé-
na na nás jako obyvatelích záleží, v ja-
kém prostředí tu budeme žít a jak naše 
město bude vypadat, děkuji vám všem.

Přeji vám krásné a klidné májové dny.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
máme za sebou 
duben, který mi-
nimálně, co se 
týče počasí, do-
stál své pověsti  
a aprílově si s námi 
zahrával. V tomto 
měsíci jsem měla 
možnost setkat se  
s mnohými z vás 
na akcích, které se 

v našem městě konaly, a témat k řeše-
ní bylo opravdu mnoho. Děkuji vám za 
zpětnou vazbu, kterou od vás dostávám 
a která je pro mě velkou inspirací a mo-
torem pro další práci.

V květnu nás čeká finalizace projektu vo-
dovodního přivaděče, který je pro měs-
to a svazek obcí Úvalsko více jak 100 mi-
lionovou klíčovou investicí, která nejen 
našemu městu, ale také okolním obcím 
zajistí kvalitní zdroj pitné vody. Jasno 
bude během pár dní také o zhotovite-
li ČOV, kterou čeká zkapacitnění, které 
naše město vyjde na dalších více jak 100 
mil. Kč a k jehož realizaci bychom rádi 

přikročili ještě v letošním roce, protože 
je nezbytnou podmínkou pro stavbu 
svazkové základní školy, kterou potře-
bujeme do konce roku 2027 postavit.

Společně s vedením naší základní školy 
pokračují přípravy projektů, které bude-
me společně během letošních letních 
prázdnin realizovat. Jde zejména o ge-
nerální opravu střechy školní jídelny, 
která je v havarijním stavu, a dále úpra-
vu vnitřních prostor jídelny, které zajistí 
zlepšení jejích provozních podmínek.

Velmi inspirativní pro mě byla také ná-
vštěva školního parlamentu naší ZŠ. 
Všetečné otázky a podněty jeho členů 
byly pro mě velmi milým překvapením 
a ujištěním, že současnost i budoucnost 
našeho města není ani jeho nejmenším 
obyvatelům lhostejná, a to je velmi dob-
rá a důležitá zpráva pro nás všechny. 
Díky za tuto příležitost se s vámi setkat, 
doufám, že na toto naše setkání brzy na-
vážeme. Děti jsou pro mě stejně důleži-
tými obyvateli našeho města jako všich-
ni dospělí a jejich názorům a potřebám 
budu i dál bedlivě naslouchat.

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

POZVÁNKA  POZVÁNKA  
NA�ZASEDÁNÍ� NA�ZASEDÁNÍ� 

ZASTUPITELSTVAZASTUPITELSTVA
Zveme�občany�na� 
veřejné�zasedání� 

Zastupitelstva�města� 
Úvaly,�které�se�koná� 
ve�čtvrtek�16.�5.�2024� 
od�18.00�hodin�v sále�
Domu�s pečovatelskou�

službou�Úvaly,� 
nám.�Svobody�1570.
Program�jednání�bude�

oznámen�na�úřední�desce� 
městského�úřadu.

Ve čtvrtek 21. března 2024 se konalo  
2. zasedání úvalských zastupitelů v tom-
to roce. Starostka města nejprve shrnu-
la činnost Rady města Úvaly za období 
od 25. 1. 2024 do 21. 3. 2024. Rada měs-
ta se zabývala kromě běžících velkých 
projektů i rozpočtovými opatřeními  
a kupními smlouvami na pozemky. 

Zastupitelé schválili vydání jednacích 
řádů zastupitelstva města a výborů 
zastupitelstva, a to s ohledem na no-
velu zákona o obcích, kdy bylo třeba 
provést zapracování drobných úprav 
týkajících se zejména lhůt vyhotovení 
zápisu, usnesení z jednání a možnosti 
distančního jednání. 

Zastupitelé vzali na vědomí zápis  
z jednání finančního výboru ze dne 4. 3. 
2024. Předmětem bylo projednání ná-
vrhu rozpočtových opatření č. 5/2023 
a č. 1/2024 a dále stav kontrolních 
zpráv. Byla přijata dvě usnesení týka-
jící se doporučení obou navrhovaných 
rozpočtových opatření ke schválení za-
stupitelstvem.

Následně zastupitelé schválili rozpoč-
tové opatření č. 5/2023 ve výši příjmy  
a výdaje 389 942 527 Kč. Poté bylo 
schváleno první rozpočtové opatření 
rozpočtu roku 2024 ve výši příjmy a vý-
daje 317 635 56 Kč. 

JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO� 
ZASTUPITELSTVA�DNE�21.�3.�2024 
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Dále byl vzat na vědomí zápis č. 1/2024 
z jednání výboru pro investice, výstav-
bu a územního plánování ze dne 12. 2. 
2024. Výbor se zabýval žádostí o sta-
novisko k projektové dokumentaci pro 
stavební povolení silničního obchvatu 
I/12 Běchovice-Úvaly. Výbor doporuču-
je vydat souhlasné stanovisko k projek-
tové dokumentaci na tuto stavbu. Dále 
byl projednáván projekt „Obytný sou-
bor – Úvaly Vinice“. Výbor upozornil na 
možnost problematiky odvodu dešťové 
vody na komunikaci pro pěší. Realizace 
zeleně v oblasti OC Pražská by měla být 
dokončena do konce dubna. 

Zastupitelé souhlasili se záměrem vy-
pracování energetické koncepce a za-
vedením energetického managementu 
města. Město Úvaly má ve svém ma-
jetku bytové a nebytové budovy, které 
jsou převážně vytápěny plynem. Vzhle-
dem k vývoji situace na trhu s energie-
mi je vhodné vypracování energetické 
koncepce města a položení základů 
energetickému managementu, který by 
pomohl s prioritizací investic a případ-
ným čerpáním dotací. 

Nový zákon o komunitním sdílení 
energie umožní přebytečnou energii 
distribuovat dál. To by pomohlo kom-
penzovat nevýhodu většiny budov (ZŠ, 
MŠ, MDDM), které mají největší po-
tenciál výroby solární energie v létě, 
kdy nejsou využívány. Energetická 
koncepce města si klade za cíl zjistit 
energetické požadavky města na jed-
né straně a možnosti získání energie 
na straně druhé. Na vypracování je 
možné získat dotaci v rámci progra-
mu „Efekt“ ministerstva průmyslu  
a obchodu až ve výši 500 tis. Kč. S ná-
klady na akci není počítáno v rozpočtu, 
je nutno zajistit finanční prostředky pro 
rok 2024 a 2025.

Následně zastupitelé vzali na vědo-
mí materiál pana zastupitele Tomáše 
Leiera ve věci doporučení pro šetrné 
osvětlování a omezování nežádoucích 
účinků venkovního osvětlení (světel-
ného smogu). Zastupitelé souhlasili  
s postupnou realizací „Doporučení pro 
šetrné osvětlování“ na veřejném osvět-
lení v Úvalech, jak vyplývá z publikace 
„Jednoduchá osvětlovací příručka pro 
obce“, kterou vydalo MŽP a Svazu měs-
ta a obcí ČR v roce 2017. Zastupitelé 
současně pověřili starostku v případě 
realizace osvětlení či jeho obnovy na 
základě výběrového řízení, přípravou 
veřejné zakázky s uplatněním defino-
vaných hodnotících kritérií energetické 
efektivnosti.

Dále zastupitelé schválili uzavření kup-
ní smlouvy mezi Městem Úvaly (kupu-
jící) a soukromými osobami (prodá-
vající) na prodej podílu 1/4 pozemku  
č. 3238/34 o výměře 14 m2 a podílu 1/4 
na pozemku č. 3238/1 o výměře 569 
m2, za celkovou kupní cenu 319 000 Kč 
včetně DPH. 

Zastupitelé schválili i uzavření kupní 
smlouvy mezi Městem Úvaly (kupující) 
a soukromou osobou (prodávající) na 
prodej podílu 1/4 pozemku č. 3238/34 
a podíl 1/4 pozemku č. 3238/1, za kupní 
cenu 58 000 Kč za podmínek zachování 
původní výšky komunikace, zachování 
parkovacího místa u nemovitosti pro-
dávajícího a vyspádování komunikace 
směrem k lesu a její odvodnění. Jedná 
se o pozemky pod komunikací Lesní. 

Další dva obdobné případy koupě se tý-
kaly velmi malých pozemků.

Zastupitelé rovněž schválili uzavření 
smlouvy o bezúplatném převodu vlast-
nického práva na pozemek č. 3077/2  
o výměře 82 m2, mezi Úřadem pro za-
stupování státu ve věcech majetkových 
a Městem Úvaly. Jedná se o pozemek 
pod komunikací Horova. 

Dále zastupitelé vyslovili souhlas s pod-
mínkami nájemní smlouvy o pronájmu 
pozemků č. 2934/2 o výměře 279 m2  
a pozemku č. 3048/14 o výměře 145 
m2, které jsou v majetku Správy želez-
ničních dopravních cest, státní orga-
nizace do doby převedení pozemků 
do vlastnictví města Úvaly. Pozemek 
č. 2934/2 je dotčen stavbou dráhy  
a s dráhou souvisejícími zařízeními  
a technologiemi. Z tohoto důvodu sou-
hlasí město Úvaly s tím, že bude bez-
úplatně zřízeno věcné břemeno. U po-
zemku č. 2934/2 je uzavřena Smlouva 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemena s firmou Úvalská staveb-
ní, s.r.o., v rámci akce „Metropolitní 
síť Úvaly – městský kamerový systém  

a páteřní trasa III. a IV. etapa výstavby“. 
Jedná se o pozemky pod komunikace-
mi v majetku města Úvaly – chodníky  
a silnice ulice Na Spojce a na části stav-
by pozemní komunikace – silnice ulice 
Smetanova.

Zastupitelé nesouhlasili s prodejem 
části pozemku č. 3929/566 o výměře  
12 m² v ulici Finská v oblasti Hostín. Jed-
ná se o pozemek, který chtěli žadatelé 
využívat k parkování osobního vozidla. 
Tato část pozemku je však upravena 
jako zeleň, osázena květinami a spadá 
do údržby zeleně města Úvaly.

Zastupitelé zrušili své dřívější usnesení 
č. Z-113/2023 na darování pozemku č.  
335/33 o celkové výměře 370 m2 od sou-
kromé osoby. Vzhledem k nutnosti úpra-
vy darovací smlouvy se právníci obou 
stran domluvili, že nejdříve se pozemek 
rozdělí. Proto se předešlé usnesení mu-
selo revokovat. V přímé návaznosti za-
stupitelé schválili uzavření nové darovací 
smlouvy mezi městem Úvaly a soukro-
mou osobou na uvedený pozemek.

Zastupitelé vydali Obecně závaznou 
vyhlášku města Úvaly o nočním klidu.  
V aktualizované vyhlášce jsou vymeze-
ny výjimky ze stanoveného nočního kli-
du při konání kulturních, sportovních, 
společenských a jiných obdobných 
akcí, které se konají ve městě. Jedná se 
o: oslavy příchodu nového roku, osla-
vy pálení čarodějnic, Highland Games, 
Ukončení sezony SK Úvaly, Zahájení 
sezony na koupališti, Ukončení sezony 
na koupališti, Zahájení sezony SK Úvaly, 
koncert kapely Divokej Bill a promítání 
letního kina.

V posledním bodě jednání zastupite-
lé vzali na vědomí informaci o projektu 
„10 000 kroků“. Zastupitel Tomáš Leier 
pohovořil o tomto projektu, jehož cí-
lem je motivovat k pravidelné aktivitě, 
a to alespoň po dobu jednoho měsíce. 
Výzva 10 000 kroků pracuje s magickou 
hranicí deseti tisíc, což zhruba odpo-
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POZVÁNKAPOZVÁNKA

Zveme občany 
na vzpomínkové  

shromáždění  
a kladení věnců,  

které se bude konat  
v pondělí  

6. května 2024  
v 16 hodin  

na hřbitově  
u památníku padlých.

Vedení města

vídá 7,5 kilometru. Aktivitu je možné  
v rámci výzvy monitorovat na jakémkoliv 
zařízení a následně ji účastníci v podobě 
printscreenu nahrávají do svého profilu. 
Je možné využít také aplikaci na chytrý te-
lefon. O zapojení města Úvaly do letošní 
„říjnové výzvy“ bude jednáno na někte-
rém z příštích jednání zastupitelstva.

Občané se dotazovali na stav realiza-
ce zastávek PID v oblasti OC Pražská, 
údržbě zeleně v rámci tohoto nové-
ho nákupního centra a vzrostlých lip  
v přilehlém okolí. 

Další dotaz směřoval k budoucí re-
konstrukci bývalého hotelu Bud-
ka. Bylo vypsáno výběrové řízení na 
projektanta rekonstrukce. Město  
v tuto chvíli bez zapojení jiných zdro-
jů na samotnou rekonstrukci mít pro-
středky nebude.  

Link na jednání úvalského zastupitel-
stva dne 21. 3. 2024 – scan QR kód.

Délka jednání: 1:34 hod.

●  Marek�Mahdal,�
člen redakční rady Života Úval

OCHRANA�ŽIVOTNÍHO�PROSTŘEDÍ�JE�PRO� 
NAŠI�SPOLEČNOST�PRIORITOU
Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního 
života a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. 
Elektroodpad je tak v současné době jedním z nejrychle-
ji rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sběru a recyk-
lace již vysloužilých elektrozařízení si naše město vybra-
lo ke spolupráci kolektivní systém ASEKOL. 

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodlivých materiá-
lů a díky zajištění správné recyklace vysloužilých elek-
trozařízení přispíváme k ochraně životního prostředí. 
Recyklace navíc umožňuje opětovné materiálové využi-
tí a patří mezi základní principy cirkulární ekonomiky. 
Míra opětovného materiálového využití je velmi vysoká 
a dle jednotlivých typů výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše město přispělo k lepšímu život-
nímu prostředí, se dozvídáme z environmentálního vy-
účtování zpracovaného společností ASEKOL. Díky zod-
povědné recyklaci vznikají úspory spotřeby elektrické 
energie, primárních surovin, vody, okyselování prostře-
dí a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje přínos na-
šeho města k ochraně přírody v roce 2023. Vyplývá z něj, 
že díky množství námi odevzdaných elektrozařízení jsme 
uspořili 35,53 MWh elektřiny, 3 378,44 litrů ropy, 138,69  m3 
vody a 1,63 tun primárních surovin. Navíc jsme snížili emise 
skleníkových plynů CO2 ekv. o 2,11 tun, a produkci SO2 ekv. 
(který zapříčiňuje okyselování prostředí) o 126,40 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což dokazuje pří-
klad 100 vytříděných notebooků, které uspoří 10 MWh elek-
třiny. Takové množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny 
rodiny žijící ve standardním bytu. Za 100 kg vytříděných 
elektrospotřebičů se ušetří takové množství ropy, které by 
stačilo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. Děku-

jeme všem, kteří pečlivě třídí odpad a přispívají tak k ochra-
ně životního prostředí.

●  Odbor�životního�prostředí�a�územního�rozvoje�
ve�spolupráci�se�společností�Asekol�
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SDĚLENÍ�ODBORU�ŽIVOTNÍHO�PROSTŘEDÍ
V důsledku nabytí účinnosti ustanovení 
§ 17 odst. 1 písm. g) zákona č. 201/2012 
Sb. o ochraně ovzduší, respektive  
§ 41 odst. 16 zákona č. 201/2012 Sb.  
o ochraně ovzduší, dojde od 1. 9. 2024 
k zákazu provozu kotlů na pevná pa-
liva nižší než 3. třídy, které jsou na-
pojeny na teplovodní soustavu ústřed-
ního topení umístěné v rodinných 
domech, bytových domech nebo stav-
bách pro rodinnou rekreaci.

Bude tedy nutné tyto nevyhovující kot-
le vyměnit za kotle vyhovující podmín-
kám stanoveným zákonem č. 201/2012 
Sb. o ochraně ovzduší, nebo nevyhovu-
jící kotle odstavit z provozu.

Třídu kotle je možné zjistit z technic-
ké dokumentace spalovacího zdroje 
a také z dokladu o technickém stavu 
a provozu spalovacího stacionárního 
zdroje na pevná paliva. 

Tuto kontrolu je provozovatel tohoto 
spalovacího zdroje povinen provádět 
jednou za tři kalendářní roky a doklad 
o této kontrole předložit na vyžádání 
obecnímu úřadu s rozšířenou působ-
ností (§ 17 odst. 1 písm. h) zákona č. 
201/2012 Sb. o ochraně ovzduší). Je 
tedy zákonnou povinností každého 
provozovatele spalovacího stacio-
nárního zdroje na pevná paliva, kte-
rý je napojen na teplovodní soustavu 

ústředního topení, mít platný doklad o 
výše uvedené kontrole.

Obecní úřad s rozšířenou působností 
bude důsledně vyžadovat předkládání 
tohoto dokladu.

Stále je možné podávat žádosti o fi-
nanční podporu na výměny nevyhovu-
jících kotlů https://www.sfzp.cz/dota-
ce-a-pujcky/kotlikove-dotace/

  ●  Odbor�životního�prostředí,� 
oddělení�ochrany�ovzduší,

Městského�úřadu�Brandýs�nad� 
Labem�–�Stará�Boleslav

CO�JSME�V�ROCE�2023�UDĚLALI�PRO�ŽIVOTNÍ�
PROSTŘEDÍ?
Díky obyvatelům se naše město Úvaly může za rok 2023 po-
chlubit výsledky sběru vysloužilého elektrozařízení předa-
ného ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin o celkové 
hmotnosti 23,10 t. Každý obyvatel tak odevzdal průměrně 
3,12 kg spotřebičů. Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny a sní-
žili produkci skleníkových plynů. Nespotřebovali jsme ropu, 
železnou rudu, měď a hliník, které jsou potřebné pro prů-
myslovou výrobu. Nahradili jsme je právě recyklací odevzda-
ných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na 
zlepšení životního prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro sběr a recyklaci vy-
sloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným obyvatelům došlo 
za rok 2023 k úspoře produkce CO2 o 260,43 tun. Tipnete si, 
kolik smrků pohltí stejné množství CO2? 101 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 13 546,95 litrů 
ropy. Představte si, že z tohoto množství se pokryje spotře-
ba pohonných hmot auta např. na cestu z Prahy do Brna po 
dálnici D1 a to 507 krát.

Došlo také k úspoře 139 455,06 kWh energie. Asi stejné 
množství, jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 139 
456 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo vrátit do 
výroby 13 387,50 kg železa. Takové množství recyklovaného 
železa je možné použít pro výrobu 549 ks nových praček, 
aniž by bylo nutné těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat 
462,39 kg mědi, což stačí pro ražbu 82 203 1€ mincí, nebo 
559,60 kg hliníku, který by stačil na výrobu 37 307 plechovek 
o objemu 0,33 l.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využitelné 
materiály, ale také škodlivé látky. Odhozením do popelnice 

se elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale skončí nevy-
užité na skládce. Odevzdávejte spotřebiče na sběrný dvůr 
nebo poslednímu prodejci při zakoupení nového!

●  Odbor�životního�prostředí�a�územního�rozvoje
ve�spolupráci�se�společností�Elektrowin�
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V letošním ročníku participativního roz-
počtu bylo podáno celkem 11 projektů. 
Ne všechny ale splnily Zásady partici-
pativního rozpočtu. I přesto, že nebylo 
možné některé projekty pustit do hla-
sování, rádi bychom všem, kteří věno-
vali svůj čas a energii jejich přípravě, 
poděkovali. To, že projekt nepostoupil 
do dalšího kola nutně neznamená, že 
nebude realizován. Mezi důvody, které 
nás vedly k vyřazení některých projek-
tů patří i to, že je město bude realizovat 
z vlastních zdrojů a jejich realizace už 

je v běhu, nebo naopak projekty vyža-
dují např. povolení, kterých není mož-
né objektivně dosáhnout během času, 
který je pro realizaci podaných projek-
tů vyčleněn. Pokud je toto právě důvod 
pro vyřazení projektu, opět to nezna-
mená, že projekt nemůže být realizo-
ván. Všechny potřebné kroky je možné 
připravit do příštího ročníku a projekt 
znovu přihlásit. O všech konkrétních 
důvodech, proč nebylo možné někte-
ré projekty pustit do hlasování, budou 
jednotliví předkladatelé informováni  

a bude s nimi konzultován další postup.
Proto, abychom mohli společně přede-
jít vyřazování projektů, kterým věnuje-
te svůj čas a energii, rádi bychom vás 
touto cestou vyzvali, abyste před tím, 
než budete projekt podávat, s námi 
projekt konzultovali. Budeme se vždy 
snažit udělat maximum proto, aby-
chom našli cestu, jak společně váš ná-
pad realizovat. Jsme tu pro vás!

Projekty, které POSTUPUJÍ do hlasová-
ní v roce 2024: 

ID Název Anotace Stav Rozpočet v Kč

641 Majzlovka Úprava pěšinky z ulice U Obory směrem ke Králičině mezi objekty č.p. 1427 a 1271, 
Martin Pisár 70 000,-

614 Ptačí budky do města

Vědecké studie dokazují, že výskyt ptáků v prostředí má pozitivní účinky na lidskou 
psychiku. Ptáci se navíc dají snadno pozorovat, což je předurčuje ke zvýšení zájmu 
veřejnosti o přírodu a mohou také pomáhat eliminovat škodlivé druhy bezobratlých 
živočichů. Cílem projektu je proto umístit několik budek do intravilánu města Úvaly.

Jan Grünwald 20 345,-

606 Úprava prostoru před školní jídelnou ZŠ Úvaly Upravit okraje pozemku před školní jídelnou mimo zámkovou dlažbu
Pavel Arazim 100 000,-

585 Prolézačka pro nejmenší Cílem projektu je doplnění dětského hřiště u náměstí Arnošta z Pardubic o prolézačku pro 
nejmenší děti.

Klára Horáčková 127 492,-

584 Děti ve stínu
Jedná se o zastínění pískoviště na dětském hřišti "Parková zahrada" (za městským 
úřadem). Na toto hřiště svítí přímé slunce po většinu dne a prostor by se díky tomuto 
projektu stal přívětivější pro pečující osoby s dětmi. 

Kristýna Špalková 241 200,-

573 Cesta skrze porost z ulice Seifertova směrem 
k ulici Pražská

Úprava stezky, která by spojila čtvrť Výpustek s novým obchodním centrem, aniž by bylo 
nutné se brodit bahnem. Návaznost na průchod mezi č.p. 2181 a 2180 v ulici Seifertova 
směrem do ulice Pražská.

Jan Brabenec 90 000,-

562 VEŘEJNÉ HŘIŠTĚ PRO PSY, PSÍ AGILITY Vyhrazený oplocený  prostor pro pohyb psů – agility hřiště. Blanka Viktorová 280 810,-



Název Anotace Předkladatel Zdůvodnění
Víceúčelové dětské hřiště 
pro rozvoj a volný čas. 
Setkání rodičů, přátel a 
sousedů

Cílem projektu je vybudovat víceúčelové dětské hřiště pro 
pohybový rozvoj dětí, volný čas a relaxaci v přírodě, setkání rodičů, 
rozvoj vztahů přátel a sousedů místní komunity.

Martina Heinrichová
- náklady přesahují maximální přípustnou částku ve výši 300tis. Kč bez další 
informace o dofinancování, vyžaduje ÚR (nebyl doložen podklad o zahájení 

řízení)
397 772,-

Lávka
Lávka přes potok Výmola u ČOV Úvaly. 

Jitka Papoušková
- projekt je realizován v rámci investičních akcí města, náklady v provedení 

dle norem jsou odhadovány na cca 1,2 mil. Kč, výrazně překračuje 
maximální částku rozpočtu ve výši 300tis. Kč

1 200 000,-

Prostor pro otužování 
místních obyvatel - 
relaxace

Vybudování zázemí pro saunový prostor včetně ochlazovacího 
sudu (bazénu), relaxační zónu, masáže. Plus oddělený prostor jako 
poradna s hernou a případným hlídáním dětí, jde-li rodič do sauny.

Barbora Mašindová 
Zahrádková

- nebyl doložen souhlas majitele, náklady přesahují maximální přípustnou 
částku ve výši 300tis. Kč bez další informace o dofinancování, investice 

vyvolává nepřiměřené provozní náklady
340 000,-

Kamera monitorující 
sběrné místo odpadu v 
ulici Klánovická

Situace v místě je neutěšená. Lidé si z prostranství dělají skládku 
všeho možného včetně stavebního odpadu a odpadu z provozování 
podnikatelské činnosti. Přitom by k vyřešení situace stačilo málo. 
Na vybraných pokutách by se vynaložené náklady vrátily během 
několika týdnů a všem by se nám zase o něco lépe dýchalo. 

Martin Vlnas
- projekt je realizován v rámci investičních akcí města, instalace kamer 

proběhne v průběhu dubna
123 000,-
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story pro opékání, které bylo odměnou 
za přínosný úklid. Díky samozřejmě pa-
tří všem, kteří i mimo tento den přiložili 
ruku k odpadkům a odpadu a podpořili 
tak dobrým skutkem radost k pobytu 
venku. 

Dále patří poděkování MAS Region 
Pošembeří, který poskytl v rámci této 

Jménem města Úvaly bychom rádi po-
děkovali všem zúčastněným občanům, 
kteří se v sobotu 6. 4. 2024 dobrovolně 
podíleli na úklidu různých částí města 
Úval a jeho okolí. 

Poděkování patří také panu Romanu 
Martinákovi z Hospody na dobrým mís-
tě, který daroval buřty a poskytl pro-

UKLIĎME�NAŠE�ÚVALY�2024�–�PODĚKOVÁNÍ
akce součinnost a pracovní materi-
ál (rukavice, pytle, vesty). Počasí nám 
přálo a účast byla hojná. Celá akce byla 
pořádána v rámci projektu „Ukliďme 
Česko“, který probíhá na území celé 
České republiky. 

● �Odbor�životního�prostředí� 
a�územního�rozvoje�

Předkladatelům za jejich nápady ve 
druhém ročníku Participativního roz-
počtu děkujeme!

Co nás čeká dál?
–  Prezentace projektů k hlasování  
    14. 5. 2024 od 18 hodin v domě 
    s pečovatelskou službou 
–  Hlasování o projektech 15. 5. 2024
    až 15. 6. 2024
–  Zveřejnění výsledků hlasování  
    17. 6. 2024

Hlasovat může každý občan starší 15 
let s trvalým bydlištěm v Úvalech,  
a to na webových stránkách mojeobec.
kr-stredocesky.cz/portal/paroz/uvaly, 
prostřednictvím hlasovacího kódu vy-
generovaného v Zóně občana.

Projekty budou realizovány v pořadí 
podle obdržených hlasů až do naplně-
ní alokované částky pro letošní ročník 
participativního rozpočtu, tedy do cel-
kové výše 600.000 Kč.

Minimální hranice pro realizaci podpo-
řeného projektu je 40 hlasů.

Jak získat hlasovací kód?

Pokud jste hlasovali již v loňském roč-
níku participativního rozpočtu 2023, 
můžete využít stejný hlasovací kód. Po-

kliknutím na tlačítko „POTVRDIT HLASY“. 
4. Systém se vás zeptá, jestli skuteč-
ně chcete hlas potvrdit. Pokud jste si 
svým výběrem jistí, klikněte na tlačítko 
„ANO, POTVRZUJI“.

5. Objeví se poděkování za vaše hlaso-
vání, které fakticky znamená, že celý 
proces hlasování proběhl v pořádku.

Podrobný návod, jak hlasovat včetně 
vizualizace jednotlivých kroků bude 
rovněž zveřejněn na webu a FCB města.

Pokud si s čímkoli v souvislosti s parti-
cipativním rozpočtem nebudete vědět 
rady, neváhejte nás kontaktovat na  
e-mailu paroz@mestouvaly.cz, na tele-
fonu nebo osobně v podatelně naše-
ho městského úřadu, jsme tu pro vás  
a připraveni vám pomoci.

Tím, že se zapojíte a dáte svůj hlas 
některému z projektů, máte možnost 
rozhodnout o alokaci části finančních 
prostředků, které má naše město k dis-
pozici, a ovlivnit tím podobu veřejného 
prostoru, který slouží nám všem a kte-
rý všichni využíváme.

Předem moc děkuji za váš zájem a přeji 
šťastnou ruku při výběru!

  ●  Markéta�Rydvalová,�starostka

kud jste tento kód ztratili/zapomněli, 
nebo pokud se chystáte letos hlasovat 
poprvé, prosím kontaktujte nás na e-
-mailové adrese paroz@mestouvaly.cz, 
zašleme vám podrobný návod krok za 
krokem, jak hlasovací kód získat, pří-
padně nás můžete kontaktovat osobně 
nebo telefonicky na podatelně měst-
ského úřadu, nám. Arnošta z Pardubic 
95, rádi vám se získáním hlasovacího 
kódu pomůžeme. Podrobný návod pro 
získání hlasovacího kódu včetně vizua-
lizace jednotlivých kroků bude rovněž 
zveřejněn na webu a FCB města.

Jak hlasovat?

Hlasovat lze na webové stránce htt-
ps://mojeobec.kr-stredocesky.cz/por-
tal/paroz/uvaly. 

1. V horní liště klikněte na tlačítko 
„HLASOVÁNÍ“.

2. Do prázdného políčka vložte svůj 
hlasovací kód, dále potvrďte, že nejste 
robot, zaškrtněte souhlas se zpraco-
váním, a to vše potvrďte kliknutím na 
tlačítko „OVĚŘIT“. Následně se vám 
zobrazí seznam projektů, pro které 
můžete v letošním ročníku hlasovat.

3. Kliknutím označte projekt, pro který 
chcete hlasovat a svůj výběr potvrďte 

Projekty, které NEPOSTUPUJÍ do hlasování v roce 2024 včetně zdůvodnění jejich vyřazení:
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V období od 1. 5. 2024 do 30. 9. 2024 
vejde v platnost opatření obecné pova-
hy k omezení užívání pitné vody z ve-
řejného vodovodu města Úvaly.

Důvodem je přechodný nedostatek pit-
né vody, ke kterému dochází v letních 
měsících vlivem zalévání pozemků, na-
pouštění bazénů, mytí aut, dopouštění 
studní apod. Z důvodů technických ka-
pacit na straně dodavatele pitné vody 
nelze množství dodávané vody navýšit.

Náhradní zásobení pitnou vodou pomo-
cí cisteren nelze zajistit z důvodů nedo-
stačujících kapacit okolních zdrojů.

Omezení užívání pitné vody z vodo-
vodu v Úvalech bude probíhat od  
1. 5. 2024 do 30. 9. 2024.

Je zakázáno:

Zalévání zahrádek, mytí aut, napouš-
tění bazénů a ostatních činností souvi-
sejících s odběrem pitné vody z veřej-
ného vodovodu nesloužících k pitným  
a hygienickým účelům.

Vodu z veřejného vodovodu je možné 
užívat pouze pro osobní potřebu k pit-
ným a hygienickým účelům.

● �Odbor�životního�prostředí� 
a�územmního�rozvoje�

OZNÁMENÍ�
OBČANŮM

    

ZPRÁVY�Z �MĚSTAZPRÁVY�Z �MĚSTA

naše náměty/ připomínky/ návrhy, bu-
dou-li konstruktivní. 

Tímto ještě jednou děkuji paní starostce 
za její čas a ochotu. Karolina Bárová…

… je na fb opět nový příspěvek … situa-
ce u kontejnerů u Dalmatské 1742 stá-
le pokračuje a nelepší se. Stále jsou mezi 
námi lidé, kterým nezáleží na hezkém  
a důstojném prostředí a umisťují bezdů-
vodně odpady mimo kontejnery. V tom-
to případě i se jménem. Chtěl bych navíc 
říci, že v tomto případě není problém  
s tím, že by se to do kontejneru nevešlo. 

… v dubnu na fb ve skupině občanů 
Slovan nacházíme … dnes ráno jsem se 
sešla se starostkou, paní Markétou 
Rydvalovou, abychom otevřely diskusi  
k nastavení lepší informovanosti obča-
nů o dění v obci, konkrétně na „našem 
konci“ Úval. Paní starostka přislíbila, že 
veškeré informace týkající se výstavby 
na Slovanech bude komunikovat také 
na naší fb skupině. Přesto bychom měli 
využívat i další zdroje, jako jsou webové 
stránky města, fb města, Život Úval apod.

Velmi letmo jsme se také dotkly někte-
rých otázek, které vnímáme my, občané 

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
Slovan, jako palčivé. Přestože ne se vše-
mi názory paní starostky souzním, mys-
lím si, že gro našich obav je pochopeno 
a ze strany paní starostky zaznělo, že se 
bude snažit, aby se nám v Úvalech dob-
ře žilo. Což by mělo být cílem nás všech. 
Nicméně to si asi zaslouží hlubší diskusi…

Paní Rydvalová mě informovala, že zno-
vu vešla do jednání s developerem a po-
žádala ho o revizi a aktualizaci plánů vý-
stavby. Developer jí přislíbil dodat novou 
studii. Paní starostka plánuje pak vyvo-
lat veřejnou prezentaci nad touto studií 
tak, aby mohly být případně integrovány 
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Celou krabici jsem bez větších problémů 
do kontejneru dostal. Navíc o 100 m dále 
v Jugoslávské ulici je méně zaplněný kon-
tejner na papír. Nechápu tohle chování.

… už úvalské obyvatele vítají tradiční 
nevelké trhy na náměstí u magnólie  
a zůstanou s námi zase do prvních zim-
ních mrazíků.

… TSMÚ vysazují, proklesťují a vůbec 
pracují na zeleni města všemi prostřed-
ky. Brzy bude alej u Hodova s cestou ke 
Stonehenge jako pokračování Aleje dětí. 

a náměstí Svobody a jako květy včelky 
přilákaly velké množství úklidu zahrad 
chtivých obyvatel z nejbližšího i vzdále-
ného okolí, že musely být mnohokrát vy-
prazdňovány a opět přistavovány.

… třetí projekt participativního rozpočtu 
je dokončen, lesem vede pohodlná cesta.

●  Zaznamenala�Alena�Janurová

Upozornil na to i náš všímavý čtenář.

… 15. 4. zakotvily první odpadové 
kontejnery na rohu ulice Kožíškovy  

Jaro už je tady a sluníčko nám do žil vlévá 
novou energii a chuť vylézt z našich ulit.

S jarem je neodmyslitelně spojená očista 
těla i duše.

Abychom se cítili a vypadali skvěle, je 
dobré se zaměřit také na naše skříně  
a šuplíky a oblečení v nich.

Pokud totiž doma skladujeme věci, které 
nám již neslouží nebo nám nedělají dob-
ře, zbytečně nám berou energii a dobrou 
náladu.

Kam ale s oblečením a botami, které jsou 
příliš velké, příliš malé, už mi nesedí, už 
se mi nelíbí a na co jsme mysleli …?

Nejjednodušší a nejrychlejší způsob, jak 
poslat takovéto věci zpět do oběhu, je 
využít oranžové kontíky POTEX. Svůj nej-
bližší si můžete najít na www.potex.cz.

Darované věci po prohlédnutí a vytřídění 
budou pomáhat třeba v Oděvní bance, 
Klubu svobodných matek, Naději, Lince 
bezpečí, Kapce naděje a dalších nezisko-
vých organizacích.

Kromě toho, že necháte rozkvést a vynik-
nout v šatníku to, co vám opravdu sedí, 
ještě navíc můžete pomáhat.

Jak na to?

Jděte na to postupně a nemučte se ne-
splnitelnými úkoly.

Každý den si vyberte jednu skříň nebo 
menší úsek pokoje, na který se zaměří-
te. Pokud si toho totiž na sebe navalíte 
příliš mnoho, brzy vám dojde energie  

NECHTE�ROZKVÉST�SEBE�I�SVŮJ�ŠATNÍK
a nebude vás to bavit. Naopak když zvo-
líte postupný úklid, bude vás těšit každo-
denní pokrok a vše krásně zvládnete.

Když budete mít vybranou skříň, šuplík 
nebo část bytu, vyndejte všechny věci na 
jedno místo. Třeba na postel nebo pod-
lahu.

Každou věc vezměte do ruky a upřímně 
si odpovězte, jestli ji stále potřebujete, 
máte pro ni využití, sluší vám nebo vás 
těší.

Kousky, které si chcete ponechat, vraťte 
na místo. Ty, které už u vás nemají místo, 
připravte do pytle na jejich další cestu.

Postup opakujte všude tam, kam chcete 
vnést svěžest a pořádek.

LÉKÁRNA� LÉKÁRNA� 
POLIKLINIKA�ÚVALYPOLIKLINIKA�ÚVALY
Vážení�pacienti,�od�1.�5.�2024�

jsme�pro�vás�prodloužili� 
otevírací�dobu!

Po – Čt 7:30 – 17:00
Pá 7:30 – 14:00

Nabízíme:
Odborné poradenství
Profesionální přístup

Individualizace terapie
Přípravu�léčiv�v�laboratoři

Široký sortiment léků  
a zdravotních pomůcek
Rozvoz�inkontinenčních� 
pomůcek�až�k�vám�domů!

Těšíme�se�na�vaši�návštěvu.� 
Kolektiv�lékárny.

Email: lekarnauvaly@seznam.cz
Tel.:  281 911 597,  725 542 583

Až budete hotovi, vezměte vyřazené pyt-
le a odneste je do svého nejbližšího oran-
žového kontíku.

Uvidíte, jak vás tato očista šatníku bude 
bavit a vše kolem vás rozkvete.

●  Michaela�Fűrstová
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ráno vyrazili hasiči k dopravní nehodě  
u Přišimas. Na místě bylo jen jedno vo-
zidlo obrácené na boku. Úvalští hasiči 
místo přenechali českobrodským a vyda-
li se s dětmi uklízet Úvaly v rámci tradiční 
akce. Úklid byl ve čtvrt na dvanáct pře-
rušen dalším poplachem. Byl nahlášen 
požár výškové budovy v Újezdě nad Lesy, 
ke kterému byla povolána řada jednotek. 
Úvalští hasiči zrovna uklízeli asi 100 me-
trů od zbrojnice, tak velmi rychle vyjeli 
a na místo dorazili jako první. Nakonec 
však o požár docela nešlo. Vznítil se totiž 
olej na pánvi, který byl před příjezdem 
hasičů uhašen pomocí přenosného hasi-
cího přístroje. Byt byl sice silně zakouřen, 
ale nakonec bylo více práce s mužem, 
který se popálil, když odnášel pánev  
s hořícím olejem na balkon. Po návratu 
do zbrojnice pokračovali hasiči v započa-
tém úklidu.

V následujícím dni v 6 hodin ráno odjeli 
hasiči k železniční nehodě do Rostoklat. 
Jednalo se bohužel o sraženou osobu 
vlakem. Jednotka se zapojila do evakua-
ce cestujících do jiné soupravy. 8. dub-
na dopoledne se zasahovalo naposledy,  
a to poblíž Doubku, kde došlo ke vzníce-
ní uskladněného hnoje na poli. Úvalská 
jednotka se zapojila do hašení a i do po-
někud nepříjemného rozhrabávání ma-
teriálu.

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář

Za měsíc od poloviny března do polovi-
ny dubna řešila jednotka Sboru dobro-
volných hasičů Úvaly 16 událostí, a to 
s pomocí cisternového automobilu na 
podvozku Tatra Terrno. Polovina výjezdů 
přitom připadala na pátky 15. a 22. břez-
na. Opět převažovaly dopravní nehody, 
které zaměstnaly hasiče v 9 případech. 
K požárům se vyjíždělo 5krát, jednou  
k pomoci osobě a rovněž jednou k úniku 
nebezpečných látek. 

První výjezd úvalských hasičů v popi-
sovaném období se tedy uskutečnil  
v pátek 15. března. V půl třetí odpoledne 
toho dne byl v Nové Vsi nahlášen požár, 
ale při cestě na místo byla jednotka od-
volána, neboť došlo k dopravní nehodě  
v Úvalech. Hasiči tak byli na místě  neho-
dy dvou osobních automobilů chviličku 
po nahlášení. Jedna z řidiček byla lehce 
zraněná a po příjezdu záchranářů byla 
předána do jejich péče. Jinak hasiči pro-
vedli klasické protipožární opatření, tedy 
odpojení akumulátorů a zajištění vozidel 
proti pohybu. Po zabezpečení tohoto 
místa se hasiči vydali stejným směrem, 
odkud byli původně odvoláni, protože 
u Tuklat došlo k další nehodě. Srazily se 
dva osobní automobily s nahlášeným 
zraněním. Jedno z vozidel bylo mimo 
komunikaci převrácené na boku a u něj 
provedla jednotka protipožární opatření 
a stabilizaci pomocí vzpěrných tyčí. Hasi-
či měli poté chvilku na oddych, protože 

TĚŽKÉ�PÁTKY�ÚVALSKÝCH�HASIČŮ
ve čtvrt na sedm v podvečer vyjížděli k 
další dopravní nehodě, a to pro změnu 
do Jiren. Opět šlo o srážku dvou osob-
ních automobilů a opět se zraněním. Ha-
siči se postarali do příjezdu záchranářů 
o ženu, která trpěla bolestí na hrudi, a 
zároveň provedli opatření, aby se vozidla 
nevznítila.

Další výjezd se konal 20. března ráno, 
kdy byl hlášen požár automobilu na par-
kovišti v Úvalech. Z motorového prostoru 
pouze vycházel dým, ale přesto bylo nut-
né tlakem vody ochlazovat motor, aby se 
předešlo požáru. 

O dva dny později přišel další kritický pá-
tek. Nejprve byl ve 4 hodiny ráno ohlá-
šen požár v Nové Vsi. Tentokrát úvalská 
jednotka do Nové Vsi opravdu dorazila  
a požár nízké budovy musela likvidovat 
za použití dýchací techniky. Ve dvě hodi-
ny odpoledne došlo k dopravní nehodě 
u Tuklat, a to se zraněním. K místu vyjeli, 
nicméně byli při cestě odvoláni na zá-
kladnu. Tam se moc „neohřáli“, protože 
byl hlášen další výjezd, a to k pomoci 
osobě v Úvalech. Jednalo se o ženu in-
toxikovanou léčivem, kterou bylo nutné 
transportovat do vozidla záchranářů.  
V půl jedenácté v noci se vyjíždělo k po-
slední události toho dne, a to k dopravní 
nehodě dvou osobních automobilů na 
křižovatce státní silnice s jirenskou. Je-
den z řidičů si stěžoval na bolesti kotníku, 
jinak šlo ale o rutinní likvidaci následků 
nehody.

Dopoledne 28. března byl hlášen únik 
plynu v Úvalech. Způsoben byl nárazem 
vozidla do plynového uzávěru a naštěstí 
nedošlo k požáru. Hasiči zajistili vozidlo 
proti pohybu a jistili místo do příjezdu 
plynárenské pohotovosti.

5. dubna odpoledne se vyjíždělo k běžné 
dopravní nehodě osobních automobilů 
na tradičním místě u Tuklat. 6. dubna 

DEN�OTEVŘENÝCH�DVEŘÍ�HASIČSKÉ�ZBROJNICE 
V sobotu 13. dubna jsme se podělili  
o svou radost z modernizované a roz-
šířené hasičské zbrojnice a otevřeli ji 
veřejnosti. Stěží bychom hledali lepší 
příležitost. Byl to ostatně jeden z nej-
významnějších milníků v historii sboru 
a zároveň si letos připomeneme 150. 
výročí počátků hasičství v Úvalech.

Připravili jsme si proto řadu soutěží 
pro děti i dospělé, každý si mohl pro-

výjezdové techniky pro nás byly největ-
ší odměnou. 

Chtěli bychom za podporu této akce 
předně poděkovat vedení města a ze-
jména pak paní starostce za její neoby-
čejně vstřícný přístup. 

Ceníme si pomoci pracovníků měst-
ského úřadu a technických služeb při 
přípravě akce a strážníků městské po-

jít prostory zbrojnice, poznat výjezdo-
vá vozidla a další techniku, obdivovat 
historii sboru na výstavě a hlavně se 
seznámit s námi a s naší dobrovolnou 
činností. 

Počasí nám vyloženě přálo a zájem 
veřejnosti nás opravdu příjemně pře-
kvapil. Bylo to nadmíru vydařené od-
poledne a úsměvy dětí i dospělých při 
soutěžení nebo prozkoumávání naší 
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licie při jejím průběhu. Děkujeme úval-
skému Pivovaru Libertas za obohacení 
občerstvení. Děkujeme také všem na-
šim členům, kteří se věnovali přípravě 
a organizaci. Všichni odvedli kus dobré 
práce. 

A samozřejmě děkujeme všem, kteří 
nás navštívili. Dali jste nám sílu do dal-
ší práce.

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář

6. dubna jsme se zúčastnili celorepubli-
kové akce „Ukliďme Česko“, a kde jinde, 
než u nás v Úvalech. Sešli jsme se ráno 
v 9 u hasičské zbrojnice, odkud jsme vy-
razili směrem do Setých, poté podél ko-
lejí pod most a zpět směrem ke zbroj-
nici, abychom uklidili i kolem prostoru, 
kde trávíme hodně času. Po krátkém 
odpočinku jsme se vydali podél „Pro-
kupčáku“ až pod školu a zakončili úklid 
na Dobrém místě, kde nás čekalo opé-
kání špekáčků. Celkem se nás sešlo 25 
hasiček, hasičů a mladých hasičů. Po-
sbírali jsme 10 velkých pytlů odpadků 
a nachodili jsme přibližně 10 kilometrů. 
Této akce se účastníme tradičně a ne-
míníme se této tradice vzdát.

 ●  Za�SDH�Úvaly�Adéla�Votočková

HASIČI�SE�DALI�NA�ÚKLID

Milé dobrovolné hasičky, milí dobrovolní hasiči, za všechny Úvaláky moc děkuji a jsem vděčná za to, že vás v našem městě 
máme, díky za vše, co pro nás děláte. Ať vás sv. Florián při vašich výjezdech i mimo ně opatruje.

●  Vaše�starostka�Markéta�Rydvalová

PODĚKOVÁNÍ�VEDENÍ�MĚSTA�ÚVALSKÝM� 
HASIČŮM
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VELIKONOČNÍ�
DÍLNA�V�MDDM
Letos jsme s dětmi na Zelený čtvrtek na 
velikonoční dílně vyráběli věnce ve tvaru 
vejce jako dekoraci na dveře.

Velikonoční dílna byla situovaná do čtyř 
„kreativních stanovišť“. Děti i dospělí 
měli možnost si uplést věnce z větviček, 
vyrobit z dřívek motýla, ozdobit vajíč-
ka, vyrobit ptáčka a další ozdoby podle 
fantazie. Pro účastníky jsme měli připra-
veno spoustu materiálů. Malovalo se, 
lepilo, skládalo a hlavně zdobilo. Všem 
se moc dařilo a snad vám věnce doma 
dotvořily velikonoční náladu. 

●  Za�MDDM�Iva�Fíková

DIVADELNÍ�WORKSHOP� 
KROUŽKU�MDDM
Přípravy na závěrečné divadelní před-
stavení jsou v plném proudu. V sobotu 
6. 4. proběhl workshop s mladými herci 
pod vedením pedagožky Mileny Červen-
kové. Také se navrhla a vyráběla scéna. 
S výrobou nám pomohl kroužek dospě-
lých Malba a kresba. Další workshop 
proběhne 4. 5., protože děti 18. 5. po-
jedou na svoji první divadelní soutěž. Vy 
se na představení můžete těšit 13. 6. 24 
ve Volnočasové budově 65. 

●  Za�MDDM�Iva�Fíková
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Na Velikonoce jsme vyrazili vyšlehat 
pomlázkou – pomladit – naše babičky 
v úvalském domě seniorů. A byli jsme 
samozřejmě hodní, i malé mazanečky  
od paní učitelky Kačky jsme rozdávali. 
A určitě jsme rozdali i nějakou radost, 
aspoň podle úsměvů milých babiček.
 
Velká legrace byla i při divadelním před-
stavení Budulínek, kterou dětem na bu-
dově Kollárova předvedlo Divadlo z kufru.
 
Velmi rádi a často spolupracujeme na 
akcích akčního MAP Brandýsko. Tento-
krát se v prostorách naší školky konalo 
setkání ředitelek mateřských škol nad 
nelehkým tématem správního řízení  
a na záludné dotazy odpovídala refe-
rentka krajského úřadu.

 ●  Jana�Hájková,�ředitelka

A co by to bylo za Velikonoce bez pořád-
né, vlastnoručně pletené pomlázky! S tou 
nám přišel pomoci ochotný šikovný tatí-
nek na budově Bulharská. Děkujeme.

Tematický den si samozřejmě užily 
děti i s kamarády ve svých třídách bě-
hem velikonočního dne. Kluci koledo-
vali, holky vázaly mašličky, sázeli jsme 
velikonoční jarní osení, tvořili zápichy, 
malovali vajíčka a procházeli na zahra-
dě velikonoční stezkou plnou veselých 
jarních hádanek a úkolů. 

Velikonoce v naší školce jsou velmi 
pestré a jsou součástí vítání jara. Naše 
mateřská škola oslavuje a vzdělává děti  
o této tradiční sváteční události. S dět-
mi, a nejen pouze s nimi, se zabýváme 
různými aktivitami a tradicemi, aby-
chom dětem poskytli vzrušující a vzdě-
lávací zážitky spojené s Velikonocemi. 
Od dílniček s rodiči, přes vynášení Mo-
rany, až po učení se o historii a zvyklos-
tech spojených s tímto svátkem. 

Každoročně se s dětmi vydáváme na 
vynášení Morany a symbolicky ukonču-
jeme období vlády zimy.
 
V letošním roce nechyběly velikonoční 
dílny s dětmi a jejich rodiči. Byl to moc 
příjemný podvečer, plný tvoření a těše-
ní se na jaro. Každá třída měla připra-
vené pro své malé i velké výtvarníky 
nejrůznější techniky a kreativní výzvy. 
Na vajíčka jsme malovali, ale i lepili, 
využili ubrouskovou metodu, barvi-
li v rýži, využili techniku zdobení pě-
nou na holení nebo obalovali ve všem 
možném. A nebylo to jen o vajíčkách, 
ale nazdobit bylo možné zajíčka nebo 
sádrový odlitek s jarní tematikou. Bylo 
to moc fajn, tvoření všechny bavilo, ma-
minky se do tvoření zabraly jako pro-

fesionálky a tatínkové nezůstali pozadu 
a mnohdy možná překvapili sami sebe! 
A co s tolika vajíčky? Změnila obyčejné 
stromy na našich zahradách ve veliko-
noční nádheru. 

ŠKOLKA�A�VELIKONOCE



Babický recitační slet

„Ve čtvrtek 21. 3. 2024 se žáci naší 
školy zúčastnili přehlídky dětských re-
citátorů Babický recitační slet, okres-
ní postupová přehlídka Dětské scény 
v Open Gate v Babicích. Děti poznaly 
nové prostředí školy Open Gate – di-
vadlo školy, knihovnu, venkovní hřiště, 
jídelnu. Jejich vystoupení hodnotila 
odborná porota. Do krajského kola 
sice nepostoupily, ale všechny byly po-
chváleny a neminulo nás ani zvláštní 
ocenění poroty za přednes textu Ester 
Staré Pohodlný atlet.” Arnoštka Břez-
ková.

duše odešla domů s úsměvem na tvá-
ři a spoustou nových zážitků. (Gabriela 
Matoušková)
   
Na přijímačky vyzbrojeni vědomost-
mi i strategií

Smyslný projektový týden

Jeden týden byl na škole projektový. Co 
se za tímto pojmem skrývá a co žáci ve 
škole vůbec dělali? Kromě standard-
ních předmětů škola vzdělává žáky  
i v oblasti tzv. klíčových kompetencí 
(komunikační, studijní, řešení problé-
mů, sociální, pracovní, občanské i digi-
tální) a průřezových témat. Projektová 
výuka velmi dobře tyto oblasti propo-
juje. Všichni žáci mají jedno téma - pro 
letošní rok to byly SMYSLY – a zpraco-
vávají ho různými způsoby a z pohledu 
různých předmětů. Žáci spoluvytvářejí 
náplň celého týdne podle toho, co je 
zajímá, uplatňují svou kreativitu, učí se 
spolurozhodovat, diskutovat, vzájemně 
se respektovat. Při tom všem se také 
dozvídají a učí nové věci. Takže po celý 
týden se žáci učí, jen trochu jinak než 
obvykle.
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„Pro velký úspěch v minulých le-
tech jsme i letos na začátku března 
uspořádali „přípravný přijímačkový 
kemp“ pro žáky 9. ročníku. Tentokrát 
jsme vyrazili do Zbraslavic, kde jsme 
měli celý areál pro sebe. Od pondělí 
do pátku šest hodin češtiny a mati-
ky je pořádná porce, ale kdo se chce 
dostat na pražské školy, tak se musí 
připravovat na přijímací zkoušky svě-
domitě. Odpoledne a večer byl pro 
žáky připraven doprovodný program 
formou nejrůznějších her, aktivit. Vše 
vyvrcholilo poslední večer diskoté-
kou. Výrazy v obličejích při zpáteční 
cestě jasně říkaly, že jsou žáci una-
veni, ale spokojeni. Nasdíleli si svoje 
„přijímačkové“ pocity, naučili se něco 
nového a večer zbyl čas i na společ-
nou zábavu.” (Jan Korbelář)

„Naše skupina v projektovém týdnu 
tentokrát zapojila opravdu všechny 
smysly. Modelovali jsme z hlíny, vyrá-
běli hrázděné domky (hmat), pozná-
vali skryté vůně (čich), překonávali 
terén podle signálů, poslouchali hud-
bu - zvuky (sluch), ochutnávali hmyz, 
jídlo budoucnosti, (chuť) a zrak jsme 
zapojovali při malování a tvorbě ka-
ligramů (obrazových básní). Pro jiné 
skupiny jsme připravili stanoviště  
na chodbě. Bylo toho ještě mnohem 
víc, ve škole i venku. Zároveň jsme 
si užili i to, co nám ukázaly ostatní 
skupiny – hmatový chodník, pokus, 
koncert, focení v koutku iluzí, stopo-
vací hru… a to jsme zdaleka nestihli 
všechno.” (Alice Javůrková) 

Vítáme vás u dalšího článku, který 
se zaměřuje na pestrý a dynamic-
ký život na úvalské základní škole. 
Zdejší prostředí není jen o výuce, ale 
o plnohodnotném rozvoji dětí, který 
zahrnuje nejen akademické doved-
nosti, ale také sociální interakce, 
sportovní aktivity, umělecké projek-
ty a mnoho dalšího. Přinášíme vám 
pohled dovnitř těchto školních zdí, 
kde se formuje nejenom vzdělání, 
ale i charaktery a přátelství, která 
budou trvat celý život. A měsíc bře-
zen byl takových aktivit plný.

Učebna budoucnosti

Novinek a vychytávek v naší škole ne-
ustále přibývá. Tou poslední je nová 
učebna budoucnosti. Variabilní, flexi-
bilní prostor pro moderní formy výu-
ky napříč předměty, kvalitně vybavený 
digitálními technologiemi. Ne vždycky 
musí žáci sedět v lavicích a sledovat 
učitele. 

Zápis na ZŠ Úvaly: Pohádkový den 
plný zábavy 

5. dubna 2024 – tento den v Základní 
škole Úvaly nebyl obyčejným dnem. Byl 
to den plný kouzla, zábavy a přípravy 
na další školní dobrodružství. Pro naše 
budoucí prvňáčky se zde konal zápis, 
který byl zasazen do prostředí 10 po-
hádkových učeben. Rodiny s budoucími 
školáky se vydaly do školy, kde na ně če-
kaly nejen běžné administrativní úkony 
spojené se zápisem, ale také jedinečný 
program, který měl za úkol dětem uká-
zat, že škola je místem plným radosti  
a přátelské atmosféry. Ve speciálně při-
pravených pohádkových učebnách si 
děti mohly vyzkoušet různá hravá sta-
noviště, která sloužila k tomu, aby se 
přesvědčily, že jsou na školu připrave-
né. Od hádání hádanek po seznamová-
ní s čísly a písmenky - každé stanoviště 
bylo příležitostí k zábavě a zkoumání 
nových věcí. Nebývalé pozornosti se 
těšil i doprovodný program, který byl 
připraven pro všechny přítomné. Před-
stavení robotických pomůcek v naší 
nové učebně budoucnosti fascinovalo 
nejen děti, ale i jejich rodiče. Možnost 
vyzkoušet si tyto moderní technologie 
na vlastní kůži přinesla do prostředí 
zápisu další rozměr interaktivity a ino-
vace. A jako závěrečnou odměnu k to-
muto pohádkovému dni dostaly děti od 
školy sladký dáreček z pohádkového 
prostředí, a navíc i klíčenku z našich 3D 
tiskáren. Celková atmosféra byla velmi 
přátelská a pohodová a každá dětská 

POHLED�DO�ŽIVOTA�ÚVALSKÉ�ZÁKLADKY
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Projekt OP JAK na ZŠ v plném proudu

Naše základní škola se těší z finanční 
podpory projektu OP JAK. Dotaci ve 
výši 7 milionů korun jsme získali na 
začátku roku 2023. Z šablon OP JAK 
hradíme platy školního psychologa, 
speciálního pedagoga a nově kariéro-
vého poradce. Tito odborníci jsou klí-
čoví pro podporu žáků se speciálními 
potřebami, emocionálními problémy 
a kariérními rozhodnutími. Finance 
využíváme na další vzdělávání za-
městnanců školy a výměnu zkušeností  
s kolegy z jiných škol. Především je však 
projekt zaměřen na inovativní vzdělá-
vání pro všechny žáky na 1. a 2. stupni, 
ale také pro žáky ve školní družině a 
školním klubu. V tomto školním roce 
jsme čerpali, a dále ještě čerpat bude-
me, finance na mnoho aktivit. Uhradili 
jsme stmelovací programy pro kolekti-
vy tříd na začátku školního roku, další 
proběhnou v rámci výchovně vzdělá-
vacích kurzů na konci školního roku, 
některé třídy se zúčastnily programu 
finanční gramotnosti, navštívily pla-
netárium, jiné IQ Landii, vzdělávací 
programy v Zoo Praha, žáci se svými 
učiteli vyjíždí na zajímavé programy  
a výlety mimo školu, využili jsme vý-
ukové programy od Muzea v Říčanech, 
Besedária, Skanzenu v Přerově nad 
Labem, též si zveme odborníky do 
naší školy, nakupujeme pomůcky do 
výuky, plánujeme rozšířit i vybavení IT 
pomůcek. Školní družina a školní klub 
financuje z OP JAK také mnoho pomů-
cek, díky kterým mohou být aktivity 
mimo vyučování zábavnější a netradič-
ní. Díky tomu se i zvyšuje zájem žáků  
o odpolední pobyt v ŠD. Děti se účast-
ní různých kreativních dílen (květino-
vá, keramická), proběhlo setkání s ne-
vidomou spisovatelkou dětských knih, 
mají možnost vytvářet kreativní přání  
s nově zakoupeným přístrojem Big 
Shot, v rámci vrstevnického učení plní 
úkoly tematických bojovek, relaxují  
u zakoupených společenských her či 
vyhlašují pěvecké soutěže díky nově 
zakoupenému karaoke systému. Rádi 
bychom pořídili ještě plackovač a uhra-
dili dětem další tvořivé aktivity. Díky 
těmto prostředkům posilujeme učení 
mimo tradiční učebnice, využíváme  
výuku mimo školu, zdokonalujeme  
výukový proces, zavádíme nové me-
tody. Snažíme se zlepšovat podmínky 
pro žáky i pedagogy a jít směrem mo-
derní školy. 

●  Tým�ZŠ�Úvaly

pilota. Jak jste to měl vy? Chtěl jste být 
vždy učitelem?

Vždycky mě to táhlo směrem ke sportu, 
byl jsem rád v kolektivu, a proto studium 
na škole UK FTVS se zaměřením sport bylo 
asi přirozeným vývojem. 

Z náměstí školu nepřehlédneme. Mno-
zí jsme do ní chodili, nebo ji navštěvu-
jí naše děti a doma o ní hovoří, také  
v Životě Úval se pravidelně dozvídáme 
o akcích a životě ve škole. Některé zají-
mavé informace ale sami na světlo ne-
přijdou, proto jsem se s žádostí o roz-
hovor obrátil přímo na ředitele úvalské 
ZŠ, magistra Lukáše Kunce, který mou 
prosbu vřele přijal.

Jaký žák byl malý Lukáš Kunc? Zlobil 
jste, nebo jste patřil spíše k premian-
tům třídy?

Malý Lukáš Kunc byl normální kluk, který 
samozřejmě občas udělal nějakou lum-
párnu, nepatřil úplně k premiantům tří-
dy, ale ve škole se snažil a vysvědčení se 
svým dětem ukázat nestydí.

Cesta od ZŠ až k povolání v dospělosti 
je poměrně dlouhá a vysněná profese 
se často mění. Příkladem mohou být 
časté dětské sny o kariéře popeláře či 

ROZHOVOR�S�ŘEDITELEM� 
ZŠ�ÚVALY�MGR.�LUKÁŠEM� 
KUNCEM
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Letos je to již šest let, co vedete úval-
skou ZŠ, což vybízí k ohlédnutí se  
a bilancování. Z venku je na škol-
ních budovách patrná veliká promě-
na, také uvnitř se např. dle publikací  
v ŽÚ objevují nové prvky pro děti jak  
k odpočinkovým aktivitám, tak k výuce. 
Co zvenčí není vidět jsou potenciálně 
změny odehrávající se v samotné výuce  
a nastavení celého systému. Co byste vy 
sám vyzdvihl za těch uplynulých šest let, 
na co jste pyšný a co se podařilo? 

Z proměny naší školy jsem opravdu na-
dšený. Každopádně za tím vším je obrov-
ské nasazení a práce celého týmu, který 
chce školu posunout a posouvat neustále 
dopředu. A ty změny jsou opravdu ob-
rovské, a to i ve vámi zmiňovaném sys-
tému výuky. Naši učitelé sledují trendy, 
novinky, které sdílíme a snažíme se je do 
výuky implementovat tak, aby byla pro 
žáky atraktivní, hodiny je bavily a oni si  
z hodin něco skutečně odnesli. A hrdý jsem 
především na svůj tým, který naše společné 
vize realizuje.

Zřizovatelem školy a de facto vaším 
nadřízeným je město Úvaly, jaká je  
s vedením města spolupráce?

Musím naprosto upřímně říci, že bez spo-
lupráce s městem Úvaly a jejich podpory 
by spousta věcí ve škole nebyla a nemohla 
být. Úzce spolupracujeme při většině vel-
kých projektů, a i když se někdy názorově 
rozejdeme, závěrem dokážeme najít řešení 
vyhovující všem stranám, a to je za mě ide-
ální stav. 

Velikým, ale hlavně dlouholetým téma-
tem v oblasti školství v Úvalech a okolí 
je projekt Svazkové školy. Dle aktuální 
situace to vypadá, že letos by mohl být vy-
soutěžen a dokončen projekt pro stavební 
povolení, příští rok by se pak mohlo začít 
stavět a patrně roku 2027 by se mohla 
nová Svazková škola otevírat. Těšíte se, že 
by to konečně ulevilo úvalské ZŠ?

Samozřejmě jsme fanoušky výstavby další 
školy, protože kapacitně uleví naší úvalské 
základní škole. Budeme si moci dovolit bu-
dovat odborné učebny, tvořit menší třídní 
kolektivy a zákonní zástupci budou mít i 
možnost volby. „Konkurence” nikdy neu-
škodí.

Mezi rodiči žáků ZŠ slýcháme ve větší 
míře tři oblasti, které zde ve městě rezo-
nují. První je kvitovaná velká míra pokro-
čilých technologií používaných ve výuce, 
jako např. 3D tisk, robotika, interaktiv-
ní tabule, programování. Druhá oblast 
je pak pochvalování si informovanosti, 
které se rodičům dostává ohledně ak-
tuálních témat, jako byla rekonstrukce, 

šikana, zakázané látky HHC apod., včet-
ně aplikace Bakaláři jako takové, tedy 
takové elektronické verze dříve použí-
vané žákovské knížky. Třetí oblastí jsou 
pak některé neduhy, jako je právě zmi-
ňovaný velký počet dětí ve třídách, ne-
dostatek asistentů a “zkostnatělý” pří-
stup některých učitelů ať již ve způsobu 
hodnocení, minimální výuky v souvislos-
tech, ale také absence v poslední době 
již v mnoha školách hojně rozšířené pra-
videlné výuky např. několik hodin týdně 
v přírodě nebo jen mimo školní budovu. 
Předpokládám, že v prvních dvou oblas-
tech, technologiích a informovanosti, 
jste za takové reakce rád. Ale ohledně 
třetí oblasti, ony neduhy, plánujete nebo 
již probíhají nějaké systémové změny  
v těchto otázkách?

Za první dva body jsme neskutečně šťast-
ni a spokojeni. Plní se tím naše koncepce 
a její cíle. Ohledně neduhů vidím situaci 
trošku jinak. Systém asistentů pedagoga 
máme velmi dobře zpracovaný, ve vět-
šině tříd jeden asistent je. Zároveň jsou 
velkou pomocí nejen při řešení potíží  
s chováním některých žáků. Je třeba dodat, 
že asistent pedagoga je vždy určen na zá-
kladě specifické potřeby konkrétního žáka  
a jako jedna z forem podpůrných opatře-
ní. Podmínkou působení asistenta ve třídě 
je doporučení pedagogicko psychologic-
ké poradny. Nelze tedy přijímat asisten-
ty libovolně. Výuka mimo školu funguje  
i u nás – při hezkém počasí využíváme 
meditační zahradu, učební pergolu apod. 
Vše záleží na potřebách dané hodiny  
a učitele. Některé třídy chodí ven více, 
jiné méně. Na druhou stranu nelze oče-
kávat, že se půlka školy půjde učit na za-
hradu, tam by se úplně nevešli, a navíc je 
třeba si uvědomit, že hodina má 45 minut  
a přesun také nějaký čas zabere. Záleží to 
tedy na posouzení konkrétního pedagoga.  
V rámci školy, ale také i mimo ni, funguje 
na mnoha úrovních sdílení moderních pří-
stupů, metod, příkladů z „dobré praxe”. 
Ze zkušeností můžu potvrdit, že například 
vzájemná kolegiální inspirace přináší vidi-
telný pokrok a pozitivní výsledky. O našich 
aktivitách a inovativních metodách výuky 
pravidelně rádi a s hrdostí informujeme  
i tady, v časopise Život Úval. Hodně si také 
slibujeme od právě připravovaných nových 
rámcových vzdělávacích programů MŠMT, 
které jsou pro školy závazné. Věřím, že výsle-
dek školám výrazně uvolní ruce a ještě více 
podpoří i zmiňovaný pokrok a moderniza-
ci. Velký počet dětí ve třídě je záležitost úhlu 
pohledu - dle zákona je povolený počet 30,  
v jiných školách ve Středočeském kraji 
mají na výjimku i třídy se 32, nebo dokon-
ce 34 žáky. My se snažíme držet průměr-
ný počet dětí okolo 25, což je udržitelné  
a příjemné číslo.

Význam učitele a školství obecně byl  
a je z pohledu celé společnosti velmi 
důležitý ve vztahu k formování a smě-
řování celého národa. Vždyť studenti 
byli velmi často hybateli změn v mil-
nících historie naší republiky. Dalším  
a v mnohém větším vzorem a “učitelem” 
každého žáka a studenta je jeho rodina. 
Z některých příběhů ve sdělovacích pro-
středcích člověka překvapí, co si někdy 
žáci dovolují ke svým učitelům, jindy zas 
čeho jsou schopni rodiče dětí ve vztahu 
k pedagogům. Vnímáte toto jako globál-
ní problém degradace úcty k učitelské-
mu povolání, nebo jsou to jen extrémní 
případy a selhání jedince, které jsou ale 
chytlavé, a tak se o nich píše?

Žijeme v době změn – mění se technologie, 
zažité vzorce chování, názory i výchovně-
-vzdělávací metody. Dnešní svět je rychlý, 
všichni všechno víme, o všem se dozví-
dáme obratem a věci se prostě řeší jinak, 
rychleji, intenzivněji. Nedovolím si soudit 
generaci. Pracuji s dětmi a každé z nich je 
jiné. Každé potřebuje jiný přístup – někdo 
je citlivý, někdo arogantní, někdo k nám 
respekt má, někdo mě na chodbě ani ne-
pozdraví. Ze své pozice se vždy snažím  
o otevřenou, jasnou a konkrétní komunika-
ci, a to směrem k žákům i rodičům. 

Extrémem pak byly události z prosince 
na FFUK. Dá se na toto nějak z pohledu 
ředitele a školy vůbec připravit? Uva-
žujete či jste provedli nějaká opatření  
v souvislosti s tímto incidentem?

Prosincová událost s námi se všemi neu-
věřitelně lidsky i profesně otřásla. Bezpeč-
nostní opatření však máme nastavena již 
delší dobu (zamčené všechny vchody, vstup 
do školy je možný pouze přes fyzicky hlída-
nou recepci, návštěvu si vyzvedává zaměst-
nanec školy, který ji po škole doprovází, 
návštěva se identifikuje a zapisuje se na 
recepci, je označena visačkou/propustkou, 
zaměstnanci jsou poučeni, jen jsme samo-
zřejmě zvýšili pozornost.

Blíží se prázdniny a s tím spojené vy-
svědčení, co byste popřál žákům, peda-
gogickému sboru i všem zaměstnancům 
školy?

Žákům bych popřál, ať s námi ještě vydrží 
do konce školního roku :-) a deváťákům, ať 
se dostanou na svou vysněnou školu. Za-
městnancům přeji, aby nabrali dost sil na 
konec školního roku a všem samozřejmě 
přeji pohodové krásné léto plné odpočinku, 
sluníčka a zážitků. A především všem moc 
děkuji.

Děkuji za rozhovor.

●  �Aleš�Pilný
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Pořádat pro současné i bývalé učitel-
ky a učitele setkání u příležitosti Dne 
učitelů se stalo pěknou tradicí. Je to 
jen malé poděkování za práci všem, 
kteří vzdělávají naše děti ve školských 
zařízeních nebo rozvíjejí jejich talent  
a zájmy v domě dětí. Setkávání učitelů 
si našlo své místo v kalendáři  a jeho 
příprava je  jednou z činností školské 
komise. Každý rok se snažíme obohatit  
a trošku pozměnit program, ale tradi-
ce jsou tradice. Nejžádanějším se pro 
učitele staly kvízy a znalostní soutěže 
nebo soutěže zručnosti. Sokolovnu 
nám vždy zdobí úžasná výtvarná dílka 
dětí úvalských škol, o občerstvení se 
stará hospoda Na dobrým místě, slad-
kosti připravuje cukrárna Pod kaštany 
pana Kukly, víno na stůl dodává úval-
ská vinotéka. Po skončení akce si kaž-

SETKÁNÍ�KE�DNI�UČITELŮ�15.�DUBNA�2024

Vážení, děkujeme vám všem, kteří se 
snažíte děti vybavit potřebnými zna-
lostmi a dovednostmi tak , aby měly 
dobrý základ  osobního a profesního 
života, který je před nimi.

●  �Za�školskou�komisi� 
Mgr.�Dana�Poláková

dý účastník, a bývá jich pravidelně ke 
stovce, odnáší domů květinový dárek, 
který připravuje úvalské zahradnictví 
na křižovatce. Letos to bylo už 6. se-
tkání pedagogů mateřské a základní 
školy, MDDM, svazkové školy i soukro-
mé školy Heuréka. Všem jim děkujeme 
za vytváření milé atmosféry takového 
odpoledne. Asi největší poděkování za-
slouží vedení Sokola, které nám posky-
tuje prostor sokolovny.

Setkání učitelů by nebylo možné bez 
podpory vedení města, které vždy na-
jde na tuto formu poděkování učite-
lům v rozpočtu finanční prostředky. 
Program připravuje školská komise  
a neodmyslitelně k ní patří obětavá 
práce paní Hamouzové a Budilové  
i všech pracovníků technických služeb.
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LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�UDÁLOSTÍ�
23. 3. Pomlázková pro seniory v před-
stihu. Zajistilo ji pro ně město jako ka-
ždoročně. Byla hojně navštívená s vý-
borným pohoštěním, veselou hudbou  
a zpěvem všech zúčastněných. 

1. 4. bylo Velikonoční pondělí, a to na-
konec patřilo rovněž do tohoto kalen-
dáře, protože probíhalo jako dopolední 
čas velkých společenských kontaktů. 
Není pomlázka jako pomlázka, staří 



    

KULTURA�A�VOLNÝ�ČASKULTURA�A�VOLNÝ�ČAS20 ŽIVOT ÚVAL 5/2024

reakcím určitě budou další akce. Kdo 
je hlavní pořadatelem a sponzorem? 
„Hlavním pořadatelem je Pivovar Liber-
tas. Jsme rádi, že díky této myšlence 
jsme dali dohromady spoustu lidí, kteří 
teď vědí, že v hezkém prostředí našeho 
pivovaru si mohou zahrát šachy se su-
per lidmi a dát si k tomu dobré pivo.“ 
Kdy turnaj začal, kolik má/měl účastní-
ků a kolik kol už proběhlo?

„Turnaj se začal hrát na začátku úno-
ra a vzhledem k časovým možnostem  
a formátu se natáhl až do 5. dubna, kdy 
se právě koná velké finále. Měli jsme 
přihlášených 28 hráčů a celkem bylo 
sehráno cca 150 partií.“

Podvečer 5. 4. byl věnován ještě Veli-
konocům a Chorus Carolinus Klad-
no (pěvecko instrumentální sdružení 
složené z poloprofesionálů a amatérů 
milujících krásnou hudbu – zvláště její 
praktickou část, kteří nelitují vlastní ná-
mahy, času ani peněz pro společné dílo, 
vedoucí ke sdílené radosti nacvičených  
a přednášených skladeb společně se 
všemi posluchači – z webu souboru) vy-
stoupil na koncertě v 65 s progra-
mem věnovaným největšímu církevní-
mu svátku. Autorem několika skladeb 
byl sbormistr Karel Jan Procházka. Akci 
uspořádala Komise pro kulturu Rady 
města Úvaly a uvedl ji Pavel Arazim.

ČT 2  a My, občané Protektorátu – de-
níky, korespondence a rodinné filmové 
záznamy přinášejí unikátní pohled na 
život v takzvaném Protektorátu Čechy 
a Morava. Dokumentarista Ondřej Ve-
verka oslovil desítky pamětníků pro-
tektorátních časů i jejich potomků, aby 
se s ním podělili o unikátní filmové zá-
znamy. I město Úvaly a Václava Bauma-
nová poskytly materiály dokumentující 

život té kruté doby, kterou ale bylo nut-
no nějak přežít. Kromě jiných záběrů 
se v posledním díle objevuje i oslava 
„svobodného“ Prvního máje v Úvalech 
v ulici před závorami s typicky úvalský-
mi transparenty, např. Za šťastný život 
našich dětí. V titulcích všech dílů se ob-
jevuje jmenovité poděkování Úvalům. 

13. 4. velikou událostí a svátkem byl 
den Sboru dobrovolných hasičů Úva-
ly. Už 150 let působí dobrovolní hasiči  
v různých sestavách a podobách až po 
dnešní – moderní v našem městě, dří-
ve obci (viz další článek, kterým odbor-
ně událost vysvětlí člen s velkým po-
dílem na výstavě Milan Bednář). Tento 
pro hasiče významný den byl bohatě 
navštíven občany celých Úval ve všech 
věkových kategoriích, kdy dospělí  
i děti soutěžili a byli i vyhlášení vítězové. 
Byla jsem svědkem velkých překvapení  
a smíchu při poznávání se na poměrně 
starých fotografiích, svědkem potýkání 
se malinkých chlapců s proudem vody  
a jeho zaměřením na cíl, svědkem jáso-
tu u disciplín, které hasiči a jejich dorost 
připravili a byli průvodci celým odpo-
lednem. Svědkem neustále využívané-
ho stánku s občerstvením. Také jsem 
zahlédla spřátelené hasiče ze sboru  
z Vyšehořovic, než odjeli se svojí Ško-
dou 706. Ovšem i prohlídka „hasičár-
ny“ stála za pozornost. Výstavka histo-
rie sboru v učebně a zároveň klubovně 
byla leskem slávy minulosti i součas-
ných úspěchů mládeže, a to doslova 
– na policích zářily poháry. Šatna zase 
nabídla pohled do současného tvrdé-
ho života dobrovolných hasičů. Koneč-
ně pěkné prostory pro praní, sušení 
a uložení oblečení do samotné akce. 
Vyslechla jsem podrobnou informaci  
o činnosti každého člena sboru při akci 
a opět jsem vyslovila a nadále vyslovuji 
hlubokou úctu ke „koníčku“ být dobro-
volným hasičem. Je to nejtěžší a nejne-
bezpečnější aktivita konaná dobrovol-
ně pro společnost. Je třeba si jí vážit. 
Svou vysokou návštěvností ji ocenili 
všichni přítomní. 

●  �Alena�Janurová

mladí, všichni se vydali po ránu to dív-
kám a ženám nandat. Některé využily 
zapomenutou „tradici“ a v přestupném 
roce vyšvihaly taky mužskou popula-
ci, která jim přišla pod ruku, aby byla 
po celý rok svěží. V domově seniorů 
byl jen jeden koledník, ale v DPS hned 
několik klientů nešetřilo seniorky, kte-
ré už od rána výskaly při návštěvě ro-
dinných příslušníků. Den před Velkým 
pátkem přišly do DPS i děti MŠ a nadě-
lovaly dobrou náladu a úsměv dárky  
a koledami. Všechny „babičky“ jim 
vděčně poděkovaly.

5. 4. dobré nápady se rodí všude  
i nad dobrým mokem

Nejen hospodský kvíz je součástí sou-
sedských společenských setkání, ale 
dali se dohromady i šachoví nadšenci. 
Ptala jsem se Nicolase Husenského, 
kdo přišel s nápadem šachového turna-
je: „S nápadem jsem přišel osobně já, 
jelikož jsme se skupinou 5 chlapů zača-
li šachy hrát a napadlo mě, že by bylo 
fajn zorganizovat turnaj pro vícero lidí. 
Na schůzi jsme si to potvrdili, vymysleli 
ceny a turnaj rozjeli.“ Je to první ročník 
a bude další??? „Jedná se o první roč-
ník a díky velkému zájmu a pozitivním 
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PŘIJMĚTE� 
POZVÁNÍ� 
NA�MÁJOVÝ�
KONCERT�SPS
Středočeský pěvecký sbor si vás dovo-
luje pozvat na druhý letošní jarní, nyní 
Májový koncert. Je věnován 79. výročí 
osvobození naší vlasti a také Roku české 
hudby. Stejně jako první koncert, který 
se těšil vaší přízni a hojné návštěvě, bude 
výhradně z českých autorů.

Začneme vlasteneckou písní Zasviť 
mi, ty slunko zlaté A. Jelena v podání 
mužského kvarteta hostujících Praž-
ských pěvců. Kvartet dvou tenorů  
a dvou basů se nazýval Čtverozpěv 
a v době národního obrození se těšil 
velké oblibě. Navážou sbory ženské, na-
příklad Hoj hurá hoj od Otmara Máchy, 
moravská horalská lidová píseň s triem 
sólistek. Podobně jako muži při kosení 
zpívali písně kosácké, ženy při lučních 
pracích zpívali trávnice. 

Optimismem hýří i sbor Zdeňka Lukáše 
Věneček, píseň o dožínkovém věneč-
ku z obilí, o zeleném věnečku děvčaty 
pleteném, o věnečku nejsmutnějším  
i o věnečku svatebním. Sborové skladby 
budou opět lemovat písně v sólových vy-
stoupeních našich členů. Jsem rád, že se 
sólově zpívat nebojí, a s tím, kolik už stále 
nových a nových not přečetli a hlasových 
cvičení zazpívali, časem dojdou až k mé 
oblíbené hlášce: „Nejraděj v hlase zpí-
vám sám, pak mi to nikdo nekazí.“ 

Rádi bychom rozšířili naše řady o další 
zpěváky a předali jim své umění hlasové 
techniky a čtení z listu. Rádi vás uvítáme 
na našich zkouškách – každé úterý od 
18:30 do 20:30 v sále Domu s pečovatel-
skou službou, náměstí Svobody 1570.

Vrcholem letošního Májového koncertu 
bude Otčenáš od Leoše Janáčka. Asi všich-
ni, i vírou nedotčení, známe tento vroucí 
text bohoslužby. Janáček mu vdechl svou 
svébytnou hudbou velkou naléhavost  
a skladba také zazní v odpovídajícím 
duchovním prostoru – Kazatelně Círk-
ve bratrské v Úvalech, v Pražské ulici  
č. 477, v neděli 19. 5. 2024 v 16 hodin.

Chtěli bychom touto cestou moc podě-
kovat členům Sboru Církve bratrské Pra-
ha 3, že nás nechávají v tomto důstojném 
sále zazpívat. Přijďte a podělte se s námi 
o krásnou českou hudbu. Těšíme se na 
vaši návštěvu. Vstupné je dobrovolné.

●  Váš�sbormistr�Stanislav�Mistr



Když napovím, že jsme při nácviku použili největší výukovou 
pomůcku, kterou máme k dispozici, možná již některé z vás 
napadne téma, kterému jsme se věnovali. A pokud přidám 
ještě několik klíčových slov: BEZPEČNOST, BLIKAČKY, VESTA, 
TROJÚHELNÍK, pak věřím, že téma našeho setkání je již od-
haleno.

Ano, čtvrté setkání se týkalo dopravní nehody. Účastníci si 
mohli na vlastní kůži vyzkoušet řešení modelové situace  
a opět jim byla oporou dispečerka záchranné služby na tele-
fonu. Zaměřili jsme se zejména na BEZPEČNOST. 

I přes náročnost tématu i situace samotné z nácviku všichni 
odcházeli o zkušenost silnější a já jsem hrdá na to, jak se se 
situací vypořádali. 

Ráda bych poděko-
vala za zapůjčení 
prostoru oválu paní 
Gabriele Schröfel. 

Přeji všem bezpeč-
nou cestu a klidný 
návrat domů. Dávej-
me na sebe vzájem-
ně pozor, a pokud 
už se k nehodě do-
staneme, pamatuj-
me hlavně na vlastní 
BEZPEČNOST.

Termíny dalších kur-
zů první pomoci na-
jdete na webových 
stránkách knihovny.

●  Lektorka�ZA�ŽIVOT� 
Jitka�Ernestová�
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PRVNÍ�POMOC� 
POČTVRTÉ
Již počtvrté se účastníci kurzů první pomoci posunuli se zá-
chranou života o krok dál. Tentokrát jsme se poprvé sešli 
venku a nacvičovali situaci, která je pro zachránce extrémně 
nebezpečná.

    
CÍRKEVCÍRKEV

I zeptal se muž: „Řekl jsi, že půjdeš se 
mnou celý život a nikdy mě neopustíš, 
proč jsou v mém životě pouze jedny 
stopy v okamžicích, kdy jsem tě potře-
boval nejvíce?“ – Kristus odvětil: „Ano,  
v těch nejhorších okamžicích jsou 
tu jen jedny stopy … protože jsem Tě  
nesl…                                                                                                                                   

(Matka Tereza)

Z TVORBY ALENY VENTUROVÉ

JARO

První sluneční paprsky, nový čas,
vůně květů a zpěv ptáčků

PRO POTĚCHU DUŠE

Život se stává z malých věcí,                                                                                                         
mezi nimiž úsměvy, laskavosti  

a běžné drobné úsluhy
Jsou tím, co si získává srdce.                                                                                                          

(Humphry Davy)

Jednomu muži se zdál sen, jak kráčel 
s Kristem po pláži, na obloze se pro-
mítal jeho život a on jej sledoval. Na-
jednou si uvědomil, že na pláži jsou 
celý jeho život v písku dvoje stopy, 
kromě těch nejtěžších okamžiků, 
kdy jsou pouze jedny.

CÍRKEV�ČESKOSLOVENSKÁ�HUSITSKÁ�V�ÚVALECH
štěbetajících v korunách stromů,

krajina dostává jiný ráz.
Zelené louky kolem nás,

koberec žlutých pampelišek,
květy tulipánů a sedmikrásek

v našich zahradách.
Z bylinek meduňka a máta,

podél cesty zelená tráva.
Život je mnohem veselejší,

úsměv lidí ve tváři
zvlášť v době velikonoční.

Boží slovo a láska sílu dává,
nový život povstává.                                                                                                             
Bohu buď chvála…

●  Rada�starších�CČSH�v�Úvalech
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ní v podání Tomáše Černušky, který mezi 
mladšími dorostenci obsadil úplně skvělé 
2. MÍSTO! a vynesl tak po mnoha letech 
úvalský dres v jablonecké hale na stupně 

JABLONECKÁ�HALA�DOROSTU�2024
Na první letošní stovky vyrazil úvalský do-
rost v sobotu 23. 3. do Jablonce. Tradiční 
první závody, kde je však největší konku-
rence z celé republiky, kterou my z Úval 
za celou sezonu potkáme. Počty závod-
níků každý rok stoupají, my jezdíme tes-
tovat formu a otvírat novou sezonu. Test 
dopadl na výbornou – zaznamenali jsme 

slušné časy, povedené úplně první stovky, 
vyšponovanou nervozitu, kterou už příště 
mít nebudeme (!). A taky velké překvape-

vítězů! Tome, ještě jednou gratulujeme! 
Vyjížděli jsme v 6:00 a i s večeří v „mekáči“ 
jsme se ve 20:00 vrátili, ale stálo to za to.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

z SDH Škvorec a Dan Kuželík z SDH Nehviz-
dy. Přijeli jsme tedy poměřit síly s dalšími 
25 nejlepšími družstvy dorostenců z celé 
republiky! Bylo to napínavé, rychlá, krát-
ká trať, zbytečné trestné body, bojovalo 
se o každou vteřinu, natož pak minutu 
za trestný bod. Se startovním číslem 10 
jsme pak dlouho čekali, jak to nakonec 
dopadne. Kluci zklamaní v cíli z trestných 
bodů se nakonec krásně vešli do TOP 10 

MISTROVSTVÍ�ČR�V�ZHVB
Družstvo dorostenců bylo v sobotu 6. 4. 
omluveno z úklidu Úval, protože vyrazilo 
do Vlašimi na historicky první Mistrov-
ství ČR v Závodu hasičské všestrannosti  
a brannosti. Cesta na MČR byla přes výhru 
v okresním kole v říjnu a výhru v krajském 
kole v listopadu minulého roku. Krajská 
sestava se nezměnila, a tak s Tomášem 
Geislerem, Janem Kučerkou a Tomášem 
Černuškou z Úval běželi Jan Procházka  

v republice a odvezli si pohár za parádní 
7. místo!!! Vždycky to může být lepší, ale 
kluci odvedli velký kus práce a ostudu ne-
udělali. Děkujeme za skvělou reprezenta-
ci a těšíme se na další podobné a také ty 
lepší výsledky.

●  Alena�Tesařová,� 
SDH Úvaly

Podařilo se nám zajistit velké množství 
proutků, a tak si každý mohl uplést po-
mlázku podle svého gusta. Pletli mladí, 
staří, holky i kluci, někteří se přišli pletení 
naučit, jiní naopak radili ostatním a sdí-
leli svoje vychytávky. Také se selo osení, 
zdobily jarní věnce, děti si mohly projít 
velikonoční stezku a nebo něco vyrobit. 
Občerstvení také nebylo ledajaké – kop-
řivový čaj, domácí pečivo a hlavně po-
mazánky doplněné o jarní jedlé rostliny 
– pampelišky, medvědí česnek, denivky…
Někteří se obdivně ptali, kde jsme vzali 
tolik proutí?! No pečlivě jsme je stříhali 
po domluvě na soukromých zahradách, 
často bohužel mimo Úvaly. Ale do bu-
doucna bychom chtěli podpořit výsadbu 
vrb v Úvalech a nejbližším okolí.

Velké poděkování patří skautům za půj-
čení areálu a podporu a také Železářství 

SOP�ÚVALY�–�POMLÁZKOVÁNÍ
V únoru jsme za-
ložili nový spolek 
ČSOP Úvaly (český 
svaz ochránců pří-
rody). Naším cílem 
je nejen pořádání 
akcí environmen-
tálního charakteru, 

zapojování se do ochrany a obnovy vý-
znamných míst v regionu, ale také vzdě-
lávání a utužování komunity. Rádi do 
svých řad přivítáme další členy.

24. 3. 2024 jsme uskutečnili naši první 
akci pro širokou veřejnost – Jarní slav-
nost pomlázkování. Akce byla určena 
pro všechny věkové kategorie, a i přes 
nepříznivé počasí se nás sešlo téměř sto. 
Pomlázkování bychom rádi pořádali ka-
ždý rok a založili tak tradici společného 
předvelikonočního setkávání.

paní Jedličkové za materiální sponzorský 
dar. 

●  Za�ČSOP�Úvaly�Kiki,�Jindřiška,� 
Ivana,�Zuzana�a�Tereza
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VI. ročník hudebního a sportovního festivalu pro celou rodinu

HIGHLAND GAMES

18. 5. 2024
Úvaly - Náměstí Arnošta z Pardubic 

hřiště pod kostelem

vstupné:

dospělí 300,-  
děti 100,-

 rodinné 600,-

• SPORTOVNÍ SOUTĚŽE PRO DĚTI I DOSPĚLÉ •
• SKOTSKÉ SPECIALITY - OBČERSTVENÍ •

• VÝUKA SKOTSKÝCH TANCŮ - DUDÁCI  - BUBENÍCI  •
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ale zajistit umírajícímu maximální mož-
nou kvalitu života. „Při návštěvě, která 
trvá vždy tak dlouho, jak je potřeba, se 
snažíme vyřešit všechno potřebné – od 
nastavení léčby bolesti a ostatních fyzic-
kých obtíží, přes hygienickou a ošetřo-
vatelskou péči či zapůjčení potřebných 
pomůcek,“ líčí dlouholetá sestra Domá-
cího hospice Markéta Vaněčková. V prů-
měru stráví sestry v rodině 11 dnů. 

Domácí hospic provozuje také půjčovnu 
kompenzačních pomůcek – ty si klienti 
zapůjčili v roce 2023 celkem 578krát na 

kratší i delší dobu, přičemž dohromady 
na 23 tisíc dnů. K dispozici jsou elek-
trická polohovací lůžka a antidekubitní 
matrace, koncentrátory kyslíku, lineární 
dávkovače, mechanické vozíky, chodítka 
a hole, toaletní křesla a jiné hygienické 
pomůcky, polohovací a rehabilitační po-
můcky a mnoho dalšího. Poradna pro 
pozůstalé již rok nabízí odbornou po-
moc také pozůstalým z řad veřejnosti, 
kteří se těžko smiřují se ztrátou blízké 
osoby. V roce 2023 této možnosti vyu-
žilo 53 klientů.  

„Děkujeme všem našim dárcům a městu 
Úvaly za přízeň a finanční podporu, díky 
které můžeme stále pracovat na zlepšo-
vání našich služeb,” dodává ředitelka. 

 hospic-lysa.cz 
 poradna@hospic-lysa.cz 
 731 268 306   

●  text:�Jolana�Boháčková,� 
foto:�Michaela�Nohejlová

Domácí hospic Nablízku z Lysé nad La-
bem pomáhá nevyléčitelně nemocným 
pacientům důstojně zemřít v domácím 
prostředí v péči rodiny a blízkých. V okru-
hu více než 30 kilometrů od svého sídla 
působí už devátým rokem, jeho služeb 
využilo přes 500 klientů a rok od roku 
jejich počet roste. Za loňský rok hospic 
doprovodil 127 umírajících, mezi nimiž 
bylo i několik pacientů z Úval. Celkově 
sestřičky a lékaři najezdili v průběhu mi-
nulého roku přes 42 tisíc kilometrů.

Domácí hospicové péče využívají paci-
enti, u kterých už neexistuje naděje na 
vyléčení a další léčba by nejspíš přiná-
šela jen utrpení.  Umírající člověk je lé-
čen ve smyslu tišení bolesti a řešení dal-
ších obtěžujících příznaků, jakými bývá 
zvracení, neklid, dušnost, nechutenství 
a podobně. „Staráme se však nejen  
o fyzickou pohodu nemocného. Snaží-
me se odpovídat i na všechny jeho další 
potřeby – psychické, sociální a duchov-
ní,“ vysvětluje Bohumila Urbanová, ředi-
telka hospice. Péče nemá za cíl uzdravit, 

DOMÁCÍ�HOSPIC�NABLÍZKU�DOPROVÁZÍ� 
UMÍRAJÍCÍ�PACIENTY�V�POSLEDNÍCH�DNECH�
ŽIVOTA
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obsadila krásné čtvrté místo. O pouhý 
jeden bod jim utekl postup do krajského 
kola. Závodu se zúčastnily ještě další tři 
družinky: Slunečnice, Pomněnky a Kvě-
tinky. Na skautky čeká Svojsíkův závod 
příští rok. V nejbližší době se ale skautky 
pojedou společně podívat na skautskou 
mohylu na Ivančeně.

●  Kristýna�Štafenová�(Kitty)

13.�DÍVČÍ�ODDÍL�SAFIRA
Skautky a světlušky každý měsíc podnik-
nou alespoň jednu výpravu. V březnu 
to byla výprava společná, během které 
společně navštívily Jaroměř. Světlušky  
s vlčaty se na začátku dubna podívaly 
společně do Pardubic, kde pokračovala 
jejich společná příprava na tábor. Nesla 
se v atmosféře kouzelnické školy v Hůlko-
vicích. Světlušky se vydaly také na Závod 
vlčat a světlušek, kde družina Kopretiny 

podpal, až po základní první pomoc a se-
berozvoj v životě. 

Programy jsou opravdu pestré a vedoucí 
do toho dávají vše, co můžou – za to mají 
obrovské díky.

6.�SKAUTSKÝ�ODDÍL�FÉNIX
Oddíl Fénix obnovil starou tradici – Bi-
tvu papírovými koulemi, která se neo-
dehrála dlouhých 7 let a má obrovský 
úspěch z řad dětí i vedoucích. První bitvu 
jsme měli v lednu a druhou v březnu,  
v obou případech nám počasí přálo  
a celý Fénix si to pořádně užil.

Nejezdíme ovšem jen na jednodenní bi-
tvy s papírovými koulemi, ale i na víken-
dové akce, kde se procházíme po městě, 
hrajeme různé netradiční hry, luštíme 
šifry a třeba i navštívíme zoologickou za-
hradu.

Schůzky děláme ve skautském duchu, 
kde se sejde 10 dětí se 2–3 vedoucími, 
kteří pro ně připravují programy, ve kte-
rých se naučí dovednosti jako jak zachá-
zet se sekyrou, které dřevo je vhodné na 

Moc si užíváme akce s dětmi, jsou plné 
zábavy a poznání. Momentálně se už při-
pravujeme na tábor, protože to je velké 
zakončení školního roku, něco jako třeš-
nička na dortu.

●  Za�oddíl�Fénix�vedení� 
a�celá�smečka�vlčat

bavu. Nezajímá vás z tohoto nic? Nevadí, 
u nás se vždycky najde někdo se stejný-
mi zájmy. 

Každý rok se pořádá skautský letní tá-
bor. Jeden takový tábor trvá čtrnáct dní. 
Není to ledajaký tábor. Naučíte se tam 
základy práce s nástroji, práci v kuchy-
ni nebo třeba postavit stan. Ale protože 
takový tábor by možná byl pro někoho 
nudný, je tam taky CTH (celotáborová 
hra). Každý den je jeden blok a  CTH na 
sebe příběhově navazuje.

Tímto bych chtěl říct, že je jedno, jestli 
jste introvert, extrovert, autista, outsi-

24.�SKAUTSKÝ�ODDÍL�SALAMANDR
Do skauta v Úvalech už chodím téměř  
5 let a za tu dobu jsem si toho zažil hod-
ně. Je to vážně místo pro každého, pro-
tože náš skaut není ledajaký.  

Děláme velké výpravy na místa, kde se 
za ty 2–3 dny toho stihne hodně, např. 
turistika, hraní her (ať už sportovních 
nebo myšlenkových). Taky se můžete 
naučit např. dělat uzly, manuální do-
vednosti (jako řezat dříví) nebo sociální 
dovednosti. 

Každý týden můžete přijít na schůzku, 
kde se taktéž hrají sportovní hry, myš-
lenkové, stolní nebo hry jen tak pro zá-

der, kluk nebo holka. Na skautu je pro 
vás vždycky místo.

●  Mikuláš�Jendrulek� 
(Bramborák),�skaut

OZNÁMENÍ
Město Úvaly, městská policie a Úvalský klub důchodců sdělují seniorům a ostatním zájemcům, 

že se přednáška o finanční gramotnosti a varování před opakujícími se finančními podvody, 
plánovaná na 15. 5. 2024, přesouvá z důvodů zaneprázdněnosti přednášejícího odborníka 

na 5. 6. 2024 od 14 hod. v sálku DPS.  
Plakáty budou vystaveny na obvyklých místech a v příštím Životě Úval.
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SPORTSPORT

Všem našim závodníkům moc děku-
ji nejen za reprezentaci naší země  
a města Úval, ale také za jejich nasaze-
ní a odpovědnost v tréninku, kterých je 
někdy těžko dosáhnout se studijními 
povinnostmi. Ráda bych poděkovala  
i městu Úvaly, které náš klub dlouhodo-
bě podporuje.

Dne 10. 4. 2024 byli úspěšní  závodníci 
z Mistrovství Evropy seniorů a juniorů 
v karate i se svou trenérkou pozváni na 
radnici, kde jim vedení města poděko-
valo za vzornou reprezentaci, a to nejen 
města Úvaly.

  ●  Jana�Konečná,�
předsedkyně a trenérka  

Sport Úvaly

tění. Zcela úplně jsme ovládli kategorii 
kata juniorů, ve které Ríša Vašek obhájil 
2. místo z loňského roku a Ondra Char-
vát skvělým provedením katy Gojushiho 
sho vybojoval titul mistra Evropy. 

Nutno podotknout, že soutěže se zú-
častnilo 51 mužů. Oba naše kata týmy, 
juniorky ve složení  Konečná, Kytková  
a Mastná a junioři v sestavě Vašek, Char-
vát a Tříska, postoupily do finále.  Junio-
ři pouze s desetinnou ztrátou na vítěz-
ný srbský tým získali stříbrné ocenění  
a děvčata po napínavém opakovaném 
finálovém zápase vybojovala skvělé 
bronzové kovy.  

MISTROVSTVÍ�EVROPY�KARATE�–�ÚVALSKÝ� 
MISTR�EVROPY��
O prvním dubnovém víkendu se repre-
zentace Českého svazu karate JKA (Ja-
pan Karate Association) v počtu 29 zá-
vodníků zúčastnila Mistrovství Evropy 
seniorů a juniorů evropské organizace 
JKA.  Mezi nimi startovalo i 6 úvalských 
borců: Ondřej Charvát, Sára Koneč-
ná, Karolína Kytková, Gabriela Mastná, 
Tomáš Tříska a Richard Vašek. Sou-
těž proběhla v belgickém historickém  
a univerzitním městě Gentu a zúčastni-
lo se jí 314 závodníků z 28 zemí. Česká 
výprava patřila po loňském vítězství 
k favoritům této soutěže a my trené-
ři jsme byli napjatí, zda se naše výhra 
mezi zeměmi udála na základě shod 
okolností, nebo zda jsou naši spor-
tovci tak dobří. Byli jsme moc rádi, 
když se potvrdilo, že patříme mezi nej-
lepší v Evropě. Získali jsme 6 zlatých,  
7 stříbrných a 5 bronzových medailí,  
v součtu 18 ocenění. Druhé Německo 
vybojovalo pouhých 7 kovů a třetí Ma-
ďarsko 5. Soutěžilo se v individuálních  
a v týmových disciplínách. 

Úvalští borci startovali v juniorské věko-
vé kategorii kata individuál a kata tým. 
Všichni podali skvělé výkony, které nám 
přinesly nádherná 4 medailová umís-



    
27SPORTSPORT ŽIVOT ÚVAL 5/2024

HÁZENKÁŘSKÁ�SEZONA�2023/2024�VRCHOLÍ� 
V�KVĚTNU

V sobotu 4. 5. 2024 se v naší hale ode-
hraje poslední kolo aktuálního ročníku 
ligových soutěží. A-tým mužů, starší 
dorost a mladší dorost zakončí boje  
o co nejlepší umístění ve druhých li-
gách. Před sezonou jsme chtěli zabo-
jovat o postup do prvních lig. Jen starší 
dorost drží do poslední chvíle šanci na 
postup do nejvyšší soutěže pro příští 
ročník. Potřebuje k tomu ale kromě své-
ho vítězství i zaváhání soupeřů ze špičky 

tabulky. Uvidíme v sobotu, jak to dopadne. Přijďte naše mla-
dé házenkáře podpořit. 

Před posledním kolem je v soutěži mužů jasné, že i pro nad-
cházející sezonu 2024/2025 budeme v Úvalech hrát druhou 
ligu. Umístění ve středu tabulky je solidní výsledek našeho 
A-týmu. B-tým mužů již má účinkování v regionální lize pro 
letošek za sebou. Mladší dorost bojuje o třetí příčku a bron-
zové medaile.

Žákovské soutěže probíhají až do konce školního roku. Naši 
mini žáci, mladší žáci a starší žáci patří k nejlepším týmům 
ve Středočeském kraji.

Zápasy a turnaje, na které se můžete přijít v květnu po-
dívat:
Sobota 4. 5. 2024 14:00 mladší dorost Úvaly – Rokycany
Sobota 4. 5. 2024 16:00 starší dorost Úvaly – Rokycany
Sobota 4. 5. 2024 18:00 muži Úvaly – Nové Veselí B
Neděle 5. 5. 2024 9–15 mladší žáci (turnaj)
Sobota 11. 5. 2024 9–15 mini žáci (turnaj)
Sobota 18. 5. 2024 9–13 mini žáci (miniházená 4+1)

Vše o házené v Úvalech najdete na našich stránkách 
www.handballuvaly.cz ●  Jiří�Dráb
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Horolezecký kemp je potom na pro-
gramu v týdnu od 12. do 16. srpna, 
na něm se můžete těšit na dva dny na 
horolezecké stěně, výjezd do lezecké-
ho centra Smíchoff, dva dny lezení ve 
skalách v CHKO Český Kras, přespání  
v teepee pod hvězdami a závěrečný 
den plný soutěží a her.

Aby náš výčet kempů byl kompletní, 
musíme na závěr také zmínit kemp pro 
předškoláky a žáky prvních tříd, který 
proběhne od 22. do 28. 7. v Dolních 
Břežanech, jeho tématem letos bude 
Zvířecí říše a také na něm se můžete 
těšit na plno pohybových aktivit pro 
nejmenší. Na konci prázdnin potom 
ještě nabízíme dva turnusy sportov-
ních kempů ve Škvorci. Kompletní pře-
hled všech kempů, včetně šipkařských 
odpolední pro dospělé naleznete na 
https://funacademy.cz/camp/, tam se 
také můžete přihlašovat. Neváhejte 
ale, volná místa rychle mizí.

  ●  Vít�Voltr

ství v divočině, 
kde se naučíte 
spo lupracovat , 
překonávat pře-
kážky a objevovat 
své skryté schop-
nosti. Na třetím 
turnusu (22. – 26. 
7.) se přesune-
te do světa čar 
a kouzel. Nau-
číte se ovládat 
míč jako kouzel-
ník své kouzelné 
předměty a ob-
jevíte nové stra-
tegie a triky, které 
vás povznesou k vítězství. Čtvrtý tur-
nus (29. 7. – 2. 8.)  bude patřit Keltům. 
Kromě tradičních sportů si na něm děti 
vyzkouší i hry a další způsoby zábavy 
dávných Keltů a seznámí se s jejich kul-

turou 
a historií. 

Chystáme také 
tematické kem-
py zaměřené na 
šipky a horoleze-
ní. Ty proběhnou 
na ZŠ profesora 
Švejcara na Pra-
ze 12. Ambasa-
dorem Šipkař-
ského kempu, 
který proběhne 
od 8. do 12. čer-
vence bude aktu-
álně nejlepší čes-
ký šipkař Adam 

Gawlas, který se bude dětem společně  
s našimi trenéry věnovat během celé-
ho týdne a pře-
dá jim mnohé ze 
svých zkušeností 
z těch největších 
turnajů na světě. 
V úterý, ve středu 
a ve čtvrtek odpo-
ledne jsme potom 
připravili spe-
ciální šipkařské 
lekce Exclusive  
s Adamem Gawla-
sem pro dospělé, 
na kterých si spo-
lečně zahrajete  
a Adam vám pře-
dá své zkušenosti.

POSLEDNÍ�DVA�FLORBALOVÉ�TURNAJE� 
A�SUMMER�CAMPY�S�TEMATICKÝM�ZAMĚŘENÍM��
Sport Academy odhaluje nejbližší 
plány!

Už v sobotu 18. května vyběhnou na 
palubovku haly Na Fialce v Říčanech 
účastníci florbalových kroužků Sport 
Academy, aby se v letošním školním 
roce už po čtvrté utkali na turnaji  
o medaile, poháry a další zajímavé 
ceny. Těšit se jako vždy můžeme na 
zajímavé bitvy plné ostrých soubojů, 
krásných gólů i pohledných akcí, ale 
také respektu a úcty k soupeři.Dopo-
ledne budou v říčanské areně soupeřit 
mladší florbalisté, odpoledne potom ti 
starší. Podrobnosti k turnaji i k přihla-
šování se všichni dozví na trénincích 
od trenérů. Naposledy se potom holky  
a kluci ze Sport Academy utkají na flor-
balovém turnaji v neděli 23. 6., na kte-
rém se s letošní turnajovou sezonou 
rozloučíme.

Hned o prázdninách na ni ale naváže-
me letními Summer Campy. Letos jsme 
pro vás připravili čtyři turnusy florba-
lových příměstských Summer Campů, 
první tři proběhnou v hale Na Fialce  
v Říčanech a v jejím okolí, poslední po-
tom v Dolních Břežanech. Každý kemp 
má letos své téma, které bude holky 
a kluky provázet celým týdnem plným 
sportu a pohybu v tělocvičně, na hřiš-
ti i v přírodě. První turnus (8. – 12. 7.) 
bude pojatý jako Olympijské hry. Kro-
mě florbalu a dalších sportů, bazénu 
nebo výletu se tak děti mohou těšit na 
celotáborovou hru inspirovanou Olym-
piádou a jejími disciplínami. Nebude 
chybět ani tradiční olympijská pocho-
deň. Druhý turnus (15. – 19. 7.) nese 
téma Survivor. Zažijete na něm adre-
nalinové zápasy na hřišti i dobrodruž-
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Michal Augusta ze spolku Tři pro zdraví.
Vstříc dobrodružství se ale nemusí vy-
dávat jen dospělí, své místo na startu 
mají také rodinné tandemy (jeden ro-
dič a jedno dítě). Ty mají závodní čas 
zkrácený na polovinu, tedy na 90 minut 
a absolvují jen vybrané disciplíny. Zá-
vod je vhodný pro všechny děti, které 
už ujedou na kole cca 15 kilometrů.

Vrcholem sezony je pro spolek Tři pro 
zdraví říjnový Klánovický 1/2Mara-
ton, který se letos uskuteční v neděli 
20. října. Újezdský Mini Adventure 
tak může být skvělým tréninkem i mo-
tivací po celý zbytek sezóny. Stačí tedy 
sehnat parťáka nebo parťačku a vydat 
se společně vstříc zážitkům. 

Registrace na závod jsou spuštěné  
a počet týmů omezený. Veškeré in-
formace, propozice i registraci k závo-
du, který se koná v neděli 19. května 
v Újezdu nad Lesy u Prahy, najdou 
zájemci na webu www.triprozdravi.cz. 
 
O Tři pro zdraví

Spolek Tři pro zdraví vznikl na jaře 2008. 
Od té doby má za sebou téměř 100 zor-
ganizovaných závodů různých velikostí  
a tisíce spokojených účastníků. Každoroč-
ně je vrcholem sezony Klánovický 1/2Ma-
raton, který se v roce 2023 stal oficiální 
měřenou půlmaratónskou trasou.

  ●  Michaela�Sikorová

zání polena se zbytek disciplín odha-
luje až po startu. Malou nápovědou 
mohou být úkoly z předešlých let, jako 
například paddleboard, jízda na kanoi, 
slalom s bečkou, jízda hummerem, ale 
taky i kydání hnoje či opékání buřtů. 
Na trase se dvojice pohybují na kole  
a samy si volí pořadí plnění úkolů. 

Přihlásit se lze v kategoriích muži, ženy 
a smíšené dvojice. „Jako každý rok je 
připraven zajímavý mix disciplín – zá-
vodníci se mohou těšit na adrenalinové, 
vodní, silové, logické i ty čistě zábavné.  
A také na krásná místa, kam by třeba jin-
dy nezavítali,” přibližuje letošní závody 

ÚJEZDSKÝ�MINI�ADVENTURE�ZVE� 
NA�NETRADIČNÍ�SPORTOVNÍ�ZÁŽITKY��

Zážitkový zá-
vod dvojic le-
tos startuje 
19. května

Kam vyrazit za 
zážitky, zaspor-
tovat si, užít si 

výjimečné chvíle  
s přáteli nebo s rodinou a ještě se u toho 
dobře pobavit? Spolek Tři pro zdraví 
zve na zážitkový závod dvojic – Mini 
Adventure. Uskuteční se 19. května  
v Praze - Újezdě nad Lesy a zážitky roz-
hodně nebudou mini! Registrace jsou 
spuštěné, stačí se přihlásit, připravit 
kolo a vyrazit ve dvou vstříc bláznivým 
disciplínám.

Loni poprvé se Mini Adventure – zážit-
kový závod dvojic představil v Újezdě 
nad Lesy, kam zamířil ze sousedských 
Klánovic. Slunečné počasí, příjemné 
prostředí a především zážitky z trasy 
vytvořily podmínky pro závod, který je 
letos v Újezdě už jako doma. 

Start závodu bude opět na multifunkč-
ním hřišti a celá akce se může usku-
tečnit díky podpoře tamější radnice. 
Závodníky čekají 3 hodiny nejen spor-
tovních výkonů, ale hlavně spousta zá-
žitků a zábavy. 

Věrni svému mottu Když zážitek je víc 
než výkon připraví organizátoři trasu, 
na které předem nikdo z účastníků 
neví, co je čeká. Kromě tradičního ře-



    

POZNÁVÁTE. . .POZNÁVÁTE. . .30� ŽIVOT ÚVAL 5/2024

Největší objev současného století génia  
Cimrmana

Ludvig Úvalský von Úvaly u Prahy

Nejslavnějším Úvalákem s modrou krví 
je zřejmě baron Ludvig Úvalský ze zá-
mečku v Úvalech u Prahy, kde bydlel  
s celou svojí početnou rodinou. Při jed-
né výpravě na jeho vzducholoď přelé-
távající z Prahy přes Běchovice a Úvaly 
do Afriky mává manželka, tchán, bratři, 
sestry, strýcové, tety, … Baron hodlal  
z výpravy přivézt trofeje do sbírek Národ-
ního muzea (a to v Úvalech v té době ješ-
tě nebydlel jeho nynější ředitel). Výprava 
však narazila na lidožrouty…

Na slavného občana Úval jsem se zeptal 
přímo pana Zdeňka Svěráka.

Výpravu vzducholodí ve hře Afrika financuje 
Ludvig Úvalský von Úvaly u Prahy. Jde tedy o 
nejdůležitější postavu, bez které by výprava 
neodletěla. Znáte se s baronem osobně? 

Postava je to důležitá, ale osobně se  
s baronem neznám. Žil dávno před tím, 
než jsem se narodil.  Cimrman ho mož-
ná znal, byl to český vlastenec, který však 
češtinou nevládl tak, jak by potřeboval. 
Proslavil se prorockou větou, že náš ná-
rod je prosíravý.

Předpokládám, že postava barona z Úval 
není náhoda. Navštívil jste vy sám Úvaly? 
Máte nějaký zážitek z Úval, o který se může-
te ještě dnes s námi podělit?

Úvaly u Prahy jsem jen projížděl, a to jak 

a obrysem sochy zmíněného barona. Nám 
se podařilo ji při nedávném úplném zatmě-
ní zachytit. Kupodivu nevadilo, že zatmě-
ní se událo na opačné straně zeměkoule.   
A. Janurová

Návod pro pozorování: „Když si stoup-
neme při úplném zatmění slunce čelem 
k soše tak, že hlava našeho vrženého 
stínu překrývá mosaznou cedulku na 
kamenném podstavci, stočíme dlaně do 
kukátka a tento „ruční“ dalekohled na-
míříme na sochu na podstavci. Zároveň 
musíme lehce vykročit levou nohou smě-
rem k podstavci sochy. 

POZOR: Vykročená noha se přitom ne-
smí dotýkat země. Rukama zaostřujeme 
obraz na sítnici oka a bedlivě pozoruje-
me pečlivě provedené detaily skulptury, 
zejména kompozici volné drapérie/pláš-
tě, který mlhavě opalizuje v paprscích 
zbytkového slunečního světla.

Pokud sochu nevidíme, tak je možné, že:
– nejsme správně orientováni ve smyslu 
světových stran a náš stín nekryje mo-
saznou cedulku
– popletli jsme si zatmění slunce a měsíce
– jsme na úplně jiném místě v Úvalech

Poznámka: Sochu není možno vyfoto-
grafovat, neboť odražené světlo od so-
chy je vlastně lineárně polarizované elek-
tromagnetické vlnění, které kmitá pouze 
v jedné rovině a při dopadu kolmo na 
optiku záznamového zařízení není vidět,“ 
dodává autor ilustrativního dokumentu.

●  Alena�Janurová

vlakem, tak automobilem. Zážitek to byl, 
ale dělit se o něj nehodlám, jsem rád, že 
ho mám.

V jednom z rozhovorů zmiňujete, že jste 
kromě scénáristy, herce a textaře, také 
děda. Co jste na sebe ještě neprozradil?

Možná ještě nevíte, že jsem i pradědou. 
Pravnuk je Matěj.

Při přeletu vzducholodí přes Úvaly chtějí 
děti od pana barona přivézt z Afriky opičku. 
Přivezl ji?

Nepřivezl. Je známo, že jediné zvíře, kte-
ré česká výprava přivezla, byl chameleón 
Zmizík.

Děkuji za rozhovor. Z Úval přejeme panu 
Svěrákovi pevné zdraví a hodně energie pro 
další tvorbu. 

V roce 2016 se u příležitosti nalezení slav-
ného kamene ( viz foto) a 80. narozenin 
ptal Lukáš Rubeš (www.uvaly.cz.)

FOTO: Zřejmě z toho důvodu, že není 
známa podoba barona, je jeho pravdě-
podobná socha v Úvalech zhotovena 
z průhledného, vlastně až neviditelného 
materiálu. Zda má na použitém materi-
álu podíl vynálezce Jára Cimrman se ne-
podařilo ověřit. Socha stojící vedle silnice 
vítá všechny přijíždějící do našeho města. 

Za objevitele podstavce a sochy dodávám, 
že za určitých okolností, a to je úplné za-
tmění slunce nebo při zcela zatažené noční 
obloze bez svitu hvězd uprostřed nejdel-
ší zimní noci, je vidět cedulka s popisem  

ÚVALSKÉ�ŠPEKY
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Navždy jsme se rozloučili: 

Zdeňka Hladíková
Ladislav Benda 
Václav Klír
Rudolf Maceška

Všem pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

KVĚTEN�2024
∫ Již nelze zveřejňovat v „Životě Úval“ 

jména narozených dětí, životní jubilea  
a jména zemřelých v rubrice Společenská 
kronika. 

Uvést jméno a příjmení je možné pouze 
s  písemným souhlasem dotčené osoby, 

případně jejího zákonného zástupce. 
V případě zájmu o zveřejnění se obraťte 
na správní odbor MěÚ Úvaly, na email 
marie.cerna@mestouvaly.cz nebo tel.  
281 091 528, mobil 723 929 928. 

●  Marie�Černá,�matrikářka

    

SPOLEČENSKÁ�KRONIKASPOLEČENSKÁ�KRONIKA

V našem městě žije několik 100letých 
občanů. Jarní měsíce přivítaly mezi 
naše stoleté občany další dvě milé 
dámy, a to paní Sidonii Hakenovou  
a paní Zdeňku Michálkovou. Obě žijí 
v Domově seniorů Úvaly.

Paní starostka města spolu s tajemnicí 
městského úřadu a sociální pracovnicí 
správního odboru měly tu čest oběma 
osobně poblahopřát. 

Bylo to úžasné setkání s vitálními 
a skvěle naladěnými ženami, které vy-
zařovaly životní moudrost a pozitivní 
energii. Odcházely jsme obohaceny  
o jejich životní nadhled, moudrost  
a zkušenosti.

Přejeme mnoho zdraví a životního elá-
nu do dalších let!

●  Za�vedení�města�Jana�Tesařová,�
tajemnice MěÚ

V�ÚVALECH�SE�ZDRAVĚ�A�DLOUHO�ŽIJE

Sidonie Hakenová  Zdeňka Michálková

    

OSOBNÍOSOBNÍ

KOLEDNÍCI�V�ÚVALSKÝCH�ULICÍCH

Foto: Alena Janurová Foto: Jiří Tashi Vondráček
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EUKO
Půjčovna přívěsných vozíků
www.pujcovnaprivesu.wz.cz

Drobné elektroinstalační opravy
www.elektrikar.websnadno.cz

Úvaly, Jirenská 2193
euko@seznam.cz, 602 385 051

Prodej medu ze včelnic v Úvalech  
a na Hradešíně.

 Jaroslav Váchal, U Obory 1367, Úvaly
 Tel.: 603 799 889

    

INZERCEINZERCE

ZAHRADNÍ PRÁCE
� čištění zarostlých pozemků s odvozem
� sekání vysoké trávy, mulčování
� zakládání a kompletní údržba trávníků
� řez a výsadba živých plotů, stromů a keřů
� úklid listí s odvozem
� snížení, prořez, kácení stromů
� frézování pařezů, výkop  kořenů
� postřiky, odplevelení pozemku, dlažby
Tel.: 608 961 169, www.jelovsky.cz

Sběratel s více něž 30letou praxí koupí  
a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho 
druhu. Např: obrazy, mince, zlato, hodiny,  

porcelán a další starožitnosti.  
Platím vždy hotově na místě.  
Nejlepší ceny od sběratele! 

Tel. 728 109 626

Dne 14. 5. uplyne rok, kdy nám navždy odešla moje drahá maminka Libuše Šnyrchová, na kterou Dne 14. 5. uplyne rok, kdy nám navždy odešla moje drahá maminka Libuše Šnyrchová, na kterou 
stále vzpomínáme se zarmouceným srdcem.  stále vzpomínáme se zarmouceným srdcem.  
  Nikdy nezapomenu na tvou lásku maminko.  Nikdy nezapomenu na tvou lásku maminko.
              Dcera Hana              Dcera Hana
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KOMINICTVÍ NĚMEC 
– čištění, revize, opravy.  

Telefon 775 132 921

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB  
STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY  
SPALINOVÝCH CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 

Kominictví Mičkal – sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

  

KLÁNOVICKÝ

FOOD
FESTIVAL 

POULIČNÍ GASTRONOMIE
VÝBĚR VÍN • PIVNÍ SPECIÁLY 

NEALKO DRINKY

MČ PRAHA-KLÁNOVICE

SOBOTA 
8. 6. 2024 
10:00 – 18:00

U HALY STAROSTY HANZALA, 
V SOUDNÍM, PRAHA-KLÁNOVICE

HUDEBNÍ DOPROVOD
DĚTSKÝ KOUTEK 

DOPLŇKOVÝ PRODEJ

VSTUP 
ZDARMA

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz

Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz
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ZAJIŠŤUJEME CELOSVĚTOVOU 
LETECKOU,
NÁMOŘNÍ, 
A ŽELEZNIČNÍ 
PŘEPRAVU ZÁSILEK 

www.star-shipping.cz

STAR SHIPPING a.s.
Na Sychrově 975/8
101 00 Praha 10
info@star-shipping.cz
www.star-shipping.cz

WWW.L-EX.CZ

 
montáž žaluzií 
v Úvalech a okolí
různé možnosti spolupráce
nadstandardní výdělek
volejte 604-878-431

HLEDÁME SPOLUPRACOVNÍKA
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S   LÁRIUM ÚVALY
NOVINKA VE VK FITNESS ÚVALY
       Ergoline Excellence 900

1 min .......... 19 Kč

100 min .......... 1650 Kč

200 min ......... 2950 Kč

300 min ......... 4150 Kč

 VK Fitness Úvaly
 Purkyňova 1805, Úvaly 25082
 +420 777 139 819
 info@vkfitnessuvaly.cz
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Doprava, zemní práce, demolice, úpravy zahrad
Stavební práce, výstavba inž. sítí, pokládka zámkové dlažby
Výstavba zahradního zavlažování, jezírek
Výstavba základových desek, hrubých staveb

AKCE:  Tříděná zemina zahradnÍ:                   150/t 
              Tříděná zemina zásypová:                    50/t
  RECYKLÁT: ŽIVIČNÝ       0/63     220/t
     BETONOVÝ  0/63     220/t 
     ŠTĚRKOVÝ  0/63     220/t

Prodej: štěrku, písku, kačírku, recyklátu
Tříděné zeminy, zahradního substrátu

www.jkstado.cz | jkstado@jkstado.cz | Fb: jkstado | Tel.: 724699655
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≫  ŠIROKÝ SORTIMENT ZBOŽÍ
≫  ODBORNÉ PORADENSTVÍ
≫  SKVĚLÉ CENY

PLANEO.CZ

U NÁS NAKOUPÍTE  
NEJEN ELEKTRO S RADOSTÍ

NAVŠTIVTE  
 NAŠI PRODEJNU  

V ÚVALECH

Sleva platí pouze na prodejně v Úvalech v období od 01. 05. do 31. 05. 2024.  
Slevu nelze kombinovat s jinými slevovými akcemi a nevztahuje se na výrobky Apple, herní konzole a GoPro.

TĚŠÍME SE NA VÁS DENNĚ OD 9.00 DO 20.00 HODIN NA ADRESE PRAŽSKÁ 2284, 250 82 ÚVALY.  




